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WRPO za progiem Obrady marszałków
Niemal trzysta lat temu we wsiach pod Po-
znaniem pojawili się pierwsi przybysze z ba-
warskiej Frankonii. 1 sierpnia 1719 roku za-
witali do wsi Luboń. Wkrótce nowi osadni-
cy osiedlili się we wsiach położonych głów-
nie na południe i na zachód od Poznania.
W 1730 roku zamieszkali w Dębcu i Boninie,
w latach 1746-1747 – w Ratajach i Wildzie,
a w latach 1750-1753 – w Jeżycach i Gór-
czynie. Z czasem osadnicy zaczęli przybywać
też z innych państw niemieckich, ale dla
uproszczenia nazywano ich wszystkich Bam-
brami. Na trwałe zapisali się w historii Wiel-
kopolski. >> strona 10 FO
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Już tylko tygodnie dzielą nas od momentu,
gdy przeznaczone dla naszego województwa
na lata 2014-2020 pieniądze unijne będą przy-
dzielane beneficjentom. Ruszy bowiem wy-
dawanie funduszy z nowego Wielkopolskiego
Regionalnego Programu Operacyjnego.

– Sądzę, że pierwsze nabory uda nam się
ogłosić jeszcze w tym półroczu – zapowiada
marszałek Marek Woźniak.

O WRPO 2014+, dziedzinach, na które będą
wydawane pieniądze i o tym, które obszary wo-
jewództwa mogą liczyć na preferencje w przy-
znawaniu dotacji, rozmawiano też podczas
kwietniowej sesji sejmiku. >> strony 4 i 13

W dniach 21-22 kwietnia w Poznaniu odby-
ło się II posiedzenie Konwentu Marszałków
Województw RP w Wielkopolsce. Włodarze
polskich regionów, razem z przedstawiciela-
mi administracji rządowej i zaproszonymi go-
śćmi, dyskutowali m.in. o: cyfryzacji w urzę-
dach i w jednostkach służby zdrowia, roz-
wiązaniach ułatwiających funkcjonowanie
przedsiębiorcom, sytuacji zawodowej pielę-
gniarek i położnych. Marszałkowie przyjęli też
kilka stanowisk zawierających kierowane do
władz krajowych postulaty zmian w regula-
cjach dotyczących funkcjonowania woje-
wództw. >> strona 3

Pamiętać
i ostrzegać
Uroczystości upamiętniające
ofiary zbrodni katyńskiej
i zsyłki Polaków na Sybir od-
były się w Poznaniu 13 kwiet-
nia. – Naszym obowiązkiem
jest pamiętać i ostrzegać
– apelował marszałek Marek
Woźniak. >> strona 3

Komisja
skontroluje
Sejmikowa Komisja Rewi-
zyjna zamierza prześwietlić
finanse należącej do samo-
rządu województwa spółki
Szpitale Wielkopolski. Po-
wodem są kontrowersje wo-
kół wydatków ponoszonych
w ubiegłym roku. >> strona 4

Smak tradycji
– Kto raz przekona się do tej
żywności, później do niej wra-
ca – przekonuje wicemarsza-
łek Krzysztof Grabowski
w rozmowie, którą kończymy
cykl prezentujący Sieć Dzie-
dzictwa Kulinarnego Wiel-
kopolska. >> strona 6

Dali wsparcie
Podczas kwietniowej sesji sej-
mik podjął kilka uchwał
o przekazaniu pomocy finan-
sowej wielkopolskim gminom
i powiatom. Z budżetu woje-
wództwa pieniądze pójdą
m.in. na sport, turystykę,
ochronę zabytków, pomoc spo-
łeczną. >> strona 5

Inna strona
samorządu
Co się rysuje na komisjach?
Co się mówi, jak się spóźni? Co
się nosi w klapie? Co się pusz-
cza w telefonie? Odpowiedzi
na te i inne równie ważkie py-
tania na naszej ostatniej stro-
nie. >> strona 16

Bambrzy od 300 lat

Urządzenia i sprzęt me-
dyczny najwyższej ja-
kości, oparte na no-

woczesnych technologiach
i rozwiązaniach, są drogie.
Dają jednak możliwość ofe-
rowania świadczeń zdrowot-
nych na światowym pozio-
mie, pozwalają na precyzyjną
diagnozę i zwiększają szanse
na wczesne wykrycie chorób
oraz skuteczną terapię.

Barierą są pieniądze, które
w ostatnich latach udało się
jednak władzom samorządu
województwa wygospodaro-
wać, zarówno w budżecie re-
gionu, jak i w WRPO 2007-
-2013. To właśnie z tej koń-
czącej się w tym roku puli
funduszy UE będą sfinanso-
wane tegoroczne zakupy
sprzętu za 33 mln zł i jeszcze
droższe inwestycje w infor-
matyzację służby zdrowia.

– W pierwszym etapie
sprzęt zostanie przekazany do
szpitali wojewódzkich w Po-
znaniu, Kaliszu, Koninie
i Lesznie, lecznicy rehabili-
tacyjno-kardiologicznej w Ko-
wanówku, szpitala w Wolicy
oraz Wielkopolskiego Cen-
trum Pulmonologii i Torako-
chirurgii w Poznaniu – wy-
mienia Grzegorz Potrzebow-
ski, dyrektor Departamentu
Polityki Regionalnej UMWW.

W drugim etapie wsparcie
w postaci urządzeń medycz-
nych otrzymają: ośrodki re-
habilitacyjne w Kiekrzu oraz
Osiecznej, szpitale woje-
wódzkie w Poznaniu i Lesz-
nie, lecznica w Kowanówku
oraz Wielkopolskie Centrum
Onkologii.

W co zainwestujemy? Na li-
ście 216 urządzeń medycz-

nych są np. systemy do badań
spirometrycznych, podgrze-
wacze do krwi, pompy infu-
zyjne, aparaty USG, stół ope-
racyjny, defibrylatory, ultra-
sonografy, rezonans magne-
tyczny.

– Projekt uwzględnia zakup
sprzętu, jego montaż i uru-
chomienie w placówkach oraz
szkolenia, jeśli okażą się ko-
nieczne, do korzystania z no-
wych urządzeń – wyjaśnia
Leszek Sobieski, dyrektor De-
partamentu Zdrowia UMWW.

Zyskają głównie placówki
zajmujące się diagnostyką,
leczeniem specjalistycznym

i rehabilitacją. A pacjenci
będą mieli dostęp do większej
liczby świadczeń w jednym
miejscu, co przyspieszy po-
wrót do zdrowia i poprawi
komfort leczenia.

– Musieliśmy podjąć szyb-
kie decyzje w sprawie dopo-
sażenia w profesjonalny
sprzęt i urządzenia medyczne
naszych jednostek – podkre-
śla członek zarządu woje-
wództwa Leszek Wojtasiak.
– Wszak dziś zarówno NFZ,
jak i pacjenci mają coraz
większe wymagania.

Sporą rewolucją w medy-
cynie będzie też informatyza-

cja szpitali. Od 2016 r. dane
o chorobach, lekach, wykony-
wanych zabiegach i sposo-
bach leczenia pacjenta mają
znaleźć się na dyskach kom-
puterów, a nie w przestarza-
łych kartotekach. Te wytycz-
ne musi spełnić każdy szpital.

– W podległych samorządo-
wi województwa 23 placów-
kach pojawi się nowoczesna
sieć światłowodowa i kompu-
terowa, umożliwiająca szybkie
przysyłanie danych – zapo-
wiada Leszek Sobieski.

Ponadto personel medyczny
bezprzewodowo sprawdzi np.
pacjentom ciśnienie, tempe-

raturę czy tętno. Od ręki na
dowolnym komputerze (pod-
łączonym do internetu) le-
karz będzie mógł przejrzeć do-
kumentację medyczną cho-
rego, przyjmowane przez nie-
go leki, wyniki badań, itp.

– Informatyzacja służby
zdrowia i przejście na elek-
troniczną dokumentację me-
dyczną to dla nas duże wy-
zwanie, ale i szansa na wej-
ście w XXI wiek – zaznacza
Leszek Wojtasiak. – Dzięki
nowym rozwiązaniom wiele
procedur medycznych może
być łatwiejszych, szybszych
i tańszych. >> strony 8-9

Inwestujemy w medycynę
Sprzęt medyczny za 33 mln zł trafi do kilkunastu samorządowych podmiotów
leczniczych. A w 2016 r. papierowe szpitalne druczki zastąpi cyfrowa dokumentacja.

Samorząd województwa wielkopolskiego od lat inwestuje w służbę zdrowia. Na zdjęciu pacjent przygotowany do usunięcia
płata płuca torakoskopem – aparatem do chirurgii małoinwazyjnej w sali operacyjnej Wielkopolskiego Centrum Pulmo-
nologii i Torakochirurgii w Poznaniu.

FO
T.

AR
C

H
IW

U
M

W
C

PI
T



Monitor Wielkopolski | maj 2015
www.monitorwielkopolski.pl

aktualności
2

Artur Boiñski

na wstêpie

Sypanie
do worka
bez dna

Trudno nie przyznać racji tym, którzy twierdzą, że służba
zdrowia to worek bez dna. Wieloletnie zapóźnienia, ale też
błyskawiczny rozwój nowych metod leczenia i urządzeń to
leczenie ułatwiających, powodują, że w tej sferze długo
jeszcze największe nawet nakłady wciąż będą się wydawać
niewystarczające. Stąd oczekiwanie na spektakularne
inwestycje. Warto jednak przypomnieć (co czynimy w tym
wydaniu) i o takich, które samorząd województwa czyni
w podległych sobie lecznicach od lat, jak systematyczne
doposażanie w coraz lepszy sprzęt. A także o takich, jak
trwająca wielka informatyzacja szpitali, której efekty
powinniśmy niedługo zauważyć i – miejmy nadzieję – docenić.
Ciesząc się z tych wszystkich nakładów, nie można zapominać
o jednym. Fakty są takie, że w odbiorze społecznym
skuteczność działań samorządu województwa w zakresie
ochrony zdrowia oceniana będzie przede wszystkim na
podstawie tego, kiedy pierwszych pacjentów przyjmie nowy
szpital dziecięcy w Poznaniu. �

Mimo niejasnej przyszło-
ści miejscowej parowo-
zowni miłośnicy starych
pociągów spotkali się
w maju w Wolsztynie.

Okazją była parada paro-
wozów (tylko trzech, choć
przed laty bywało ich kilka-
naście), która tradycyjnie przy-
ciągnęła do Wolsztyna wielu
gości, w tym m.in. wicemar-
szałka Wojciecha Jankowiaka.

Głośne, dymiące i gwiż-
dżące z daleka zabytkowe po-

ciągi nadal stanowią niema-
łą atrakcję zarówno dla dzie-
ci, jak i ich rodziców.

Przy okazji kolejarze zapo-
wiedzieli wakacyjny cykl
„Lato z Parowozami”, który
obejmie m.in.: zwiedzanie
ścieżki technicznej, zapozna-
nie się z dawnymi technolo-
giami pracy na kolei, spo-
tkania z maszynistami, gry
i zabawy tematyczne dla dzie-
ci, konkursy i wystawę paro-
wozów z klocków Lego. RAK

Wolsztyn pod parą

W Poznaniu odbył się finał
XI Wielkopolskiej Olim-
piady Wiedzy Konsumenc-
kiej. Uczniowie z regionu
walczyli też o etap krajo-
wy ekoolimpiady.

W tegorocznej edycji olim-
piady wiedzy konsumenckiej
(15 kwietnia) rywalizowało
ponad 400 uczniów szkół po-
nadgimnazjalnych, reprezen-
tujących 18 wielkopolskich po-
wiatów. Do finału zakwalifi-
kowało się 54 uczestników,
spośród których wyłoniono pię-
cioro najlepszych. Zwycięzcą
została Malwina Malinowska
z I LO w Pile.

Z kolei 18 kwietnia, z udzia-
łem m.in. Marzeny Wodziń-
skiej z zarządu województwa,
ruszył wojewódzki etap XXX
Olimpiady Wiedzy Ekologicz-
nej. W Wielkopolsce do etapu
okręgowego przystąpiło 99
uczniów z 39 szkół.

Do zmagań krajowych, któ-
re odbędą się w dniach 5-7
czerwca w Olsztynie, zakwa-
lifikowali się uczniowie z sied-
miu wielkopolskich szkół,
a najlepsze było III LO w Ko-
ninie. RAK

Dwie olimpiady
Podczas odbywającej się
w dniach 16-17 kwietnia
w Brukseli sesji plenarnej
Komitet Regionów przyjął
dokument przygotowany
przez marszałka Marka
Woźniaka.

Chodzi o opinię zatytuło-
waną „Ulepszenie wdrażania
Agendy Terytorialnej Unii
Europejskiej 2020”, przygo-
towaną na prośbę prezydencji
łotewskiej, która agendę uzna-
ła za jeden z tematów priory-
tetowych w swoich pracach.

W przyjętym dokumencie
podkreślono, że zarówno Unia
Europejska, jak i jej regiony
muszą rozwijać się w sposób
policentryczny (a więc zakła-
dający funkcjonowanie wielu
centrów decydujących o wzro-
ście). Ważne jest także, aby
obszary wiejskie i miejskie
były ze sobą funkcjonalnie
powiązane. Taki rozwój moż-
na osiągnąć m.in. dzięki
odpowiednim inwestycjom
w cyfryzację i polityce trans-
portowej uwzględniającej
zróżnicowanie terytorialne.

Marek Woźniak zapropo-
nował też w przygotowanej

opinii powołanie Rady ds. Po-
lityki Spójności, z udziałem
przedstawicieli ministerstw
rozwoju regionalnego państw
członkowskich oraz przed-
stawiciela Komitetu Regio-
nów.

***
O tym, jak ważne jest

uwzględnianie podejścia te-
rytorialnego w wydatkowaniu
unijnego wsparcia, Marek
Woźniak mówił również pod-
czas Europejskiego Kongresu
Samorządów, który odbywał
się 4 i 5 maja w Krakowie.
Wydarzenie, współorganizo-
wane przez Komitet Regio-
nów, zgromadziło kilkuset
przedstawiciele władz lokal-
nych i regionalnych z Europy.

Podczas jednego z paneli
marszałek przekonywał, że
nie można osiągnąć właści-
wych efektów w rozwoju Unii
Europejskiej, jeśli pominie
się specyficzne – krajowe,
regionalne czy lokalne – po-
tencjały. Przypomniał, że na
sukces Polski we wdrażaniu
funduszy unijnych wpływ
miała decentralizacja tego
procesu. ABO

Jak się rozwijać w Europie?

Kolejne departamenty
Urzędu Marszałkowskiego
przenoszą się do nowego
budynku przy al. Niepod-
ległości 34 w Poznaniu.

Trwa, rozłożona na kilka
miesięcy, przeprowadzka po-
szczególnych jednostek mar-
szałkowskiej administracji.
Mając w najbliższym czasie do
załatwienia sprawę w UMWW,
warto wcześniej sprawdzić ak-
tualną lokalizację danej ko-
mórki, choćby w internecie
lub pod numerem telefonu
punktu informacyjnego: 61
626 66 66.

W nowej siedzibie funkcjo-
nują już: sekretarz woje-
wództwa, departamenty: ad-
ministracyjny, edukacji i na-
uki, infrastruktury, kontroli,
kultury, rolnictwa, sportu i tu-
rystyki, zdrowia, część orga-
nizacyjnego, a także biura:
audytu wewnętrznego, cer-
tyfikacji i windykacji, współ-
pracy międzynarodowej, za-
mówień publicznych, część
prawnego.

W najbliższych dniach do
nowej siedziby przeniosą się

departamenty: transportu,
programów rozwoju obsza-
rów wiejskich, kolejne ko-
mórki organizacyjnego, zaś
w dalszej kolejności – go-
spodarki.

Warto zaznaczyć, że mimo
innej lokalizacji numery te-
lefonów tych jednostek pozo-
stają bez zmian. Na razie też
na dotychczasowy adres – al.
Niepodległości 18 w Poznaniu

– należy kierować korespon-
dencję do urzędu.

W ostatnim czasie doszło
również do kolejnej zmiany
na dyrektorskim stanowisku
w UMWW. Dyrektorem De-
partamentu Administracyj-
nego (którym, jako pełniący
obowiązki kierował ostatnio
sekretarz województwa) zo-
stał Włodzimierz Mazurkie-
wicz. ABO

Urząd ciągle w przeprowadzce

Coraz więcej departamentów pracuje już w nowym budynku.
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Uroczystości upamięt-
niające ofiary Golgoty
Wschodu – w tym bli-

sko 1500 wywodzących się
z Wielkopolski – odbyły się
w Poznaniu 13 kwietnia.

Po mszy św., której w ko-
ściele oo. Dominikanów prze-
wodniczył bp Zdzisław For-
tuniak, uczestnicy obchodów
przeszli przed pomnik Ofiar
Katynia i Sybiru. Tam odbył
się apel pamięci, modlono się

za poległych i pomordowa-
nych, składano wieńce i kwia-
ty, były też oficjalne przemó-
wienia.

– Naszym obowiązkiem jest
pamiętać i ostrzegać. Jeste-
śmy to winni ofiarom szaleń-
stwa i nienawiści. Jesteśmy
to winni młodym, urodzonym
i wychowanym w wolnym
kraju – mówił do zgroma-
dzonych marszałek Marek
Woźniak.

Z kolei spotkanie w Auli
Nova Akademii Muzycznej
było okazją do uhonorowania
(także odznakami „Za zasłu-
gi dla województwa wielko-
polskiego”) osób i instytucji
szczególnie zaangażowanych
w kultywowanie pamięci
o wydarzeniach sprzed 75
lat. Obchody zwieńczyło
przedstawienie oparte na
fragmentach książki pt. „Pa-
miętniki znalezione w Katy-

niu” w wykonaniu uczniów
poznańskiego Liceum Ogól-
nokształcącego nr XII.

Organizatorem uroczysto-
ści był samorząd wojewódz-
twa, a współorganizatorami
Stowarzyszenie „Katyń”
w Poznaniu, Wojewódzka
Rada Związku Sybiraków
Wielkopolska i Poznański
Oddział Ogólnopolskiego Sto-
warzyszenia „Rodzina Poli-
cyjna 1939 r.”. ABO

Pamiętać i ostrzegać
75 lat od zbrodni katyńskiej i drugiej masowej zsyłki Polaków na
Sybir w Poznaniu uczczono ofiary tych wydarzeń.

Główne uroczystości odbyły się tradycyjnie przy pomniku Ofiar Katynia i Sybiru.
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Samorządowcy, urzędni-
cy i naukowcy omówili 28
kwietnia w Poznaniu naj-
ważniejsze zagadnienia
i problemy związane z two-
rzeniem planu transpor-
towego dla Wielkopolski.

Podstawowe założenia pla-
nu transportowego dla wo-
jewództwa wielkopolskiego
i stan zaawansowania prac
nad tym dokumentem przed-
stawił wicemarszałek Woj-
ciech Jankowiak, który zwró-
cił uwagę na konieczność za-
pewnienia mieszkańcom re-
gionu sprawnych przejazdów.

Wicemarszałek zaprezen-
tował też dotychczasowe in-
westycje drogowe i kolejowe
realizowane przez samorząd
województwa, a także naj-
bliższe plany w tym zakresie,
uwzględniające m.in. pienią-
dze, które Wielkopolska otrzy-
ma do 2020 r. z nowego bu-
dżetu UE.

Dyrektor Departamentu
Transportu UMWW w Po-
znaniu Jerzy Kriger przed-
stawił proces konsultacji spo-
łecznych planu transporto-
wego i wyjaśnił, że obecnie
trwa analiza zgłoszonych
uwag i zastrzeżeń. Z kolei
przedstawiciele Politechniki
Poznańskiej (uczelnia jest li-
derem konsorcjum wyko-
nawców przygotowujących
plan) omówili metodykę two-
rzenia dokumentu.

Na spotkaniu zaprezento-
wano ponadto najważniejsze
problemy związane z two-
rzeniem planów transporto-
wych i z organizowaniem pu-
blicznego transportu zbioro-
wego na różnych poziomach
samorządu. Starostowie oba-
wiają się choćby zmian do-
tyczących kursowania auto-
busów w regionie, które wej-
dą w życie od 1 stycznia
2017 r. RAK

Debata o transporcie
Delegacja z Wielkopolski
pojechała w dniach 14-17
kwietnia do Mołdawii, by
opowiedzieć tam o do-
świadczeniach związa-
nych z wdrażaniem pro-
gramów unijnych. A na
początku maja dwutygo-
dniowy staż w Urzędzie
Marszałkowskim odbywa
dziesięciu Mołdawian.

Kilkanaście lat temu, za-
nim Polska wstąpiła do UE,
gościliśmy często w naszym
kraju ekspertów z zachod-
niej Europy, którzy opowia-
dali nam o dobrych prakty-
kach w zarządzaniu, dzielili
się doświadczeniami z wdra-
żania eurofunduszy. Dziś nie-
źle radzimy sobie z wykorzy-
stywaniem unijnych dotacji,
stanowiąc przykład dla in-
nych krajów, a nasi urzędni-
cy chętnie pomagają wschod-
nim partnerom.

Przedstawiciele Urzędu
Marszałkowskiego w Pozna-
niu i burmistrz Śremu Adam
Lewandowski pojechali na
wizytę w ramach przedsię-
wzięcia pn. „Zarządzanie pro-
jektem, narzędziem rozwoju
regionalnego i lokalnego.
Wielkopolskie doświadczenia
dla Regionu Rozwoju Północ
w Mołdawii”, współfinanso-
wanego przez polskie MSZ.

15 kwietnia w auli Pań-
stwowego Uniwersytetu im.
Alecu Russo w Bielcach zor-
ganizowano warsztaty dla 40
uczestników: przedstawicieli
Agencji Rozwoju Regionalne-
go Północ (partnera projektu),
mołdawskiej administracji lo-
kalnej, naukowców. Po wy-
stąpieniach gospodarzy Wiel-
kopolanie zapoznali Mołda-
wian z naszymi doświadcze-
niami, dotyczącymi funduszy
UE. Kwestie programowania

omówił dyrektor Departa-
mentu Polityki Regionalnej
UMWW Grzegorz Potrze-
bowski, zaś praktycznemu
wymiarowi wdrażania euro-
funduszy poświęcone były
prezentacje dyrektora De-
partamentu Wdrażania Pro-
gramu Regionalnego UMWW
Huberta Zobla i burmistrza
Śremu Adama Lewandow-
skiego.

Nasza delegacja wzięła też
udział w rozmowach z wła-
dzami strefy ekonomicznej
„Bielce”, prorektorem i pra-
cownikami miejscowego uni-
wersytetu oraz przedstawi-
cielami mołdawskiego mini-
sterstwa RRiB.

Z kolei na początku maja
(w drugim etapie projektu
MSZ) dwutygodniowy staż
w Urzędzie Marszałkowskim
w Poznaniu odbywa grupa
dziesięciu Mołdawian. RAK

Jak pomagamy Mołdawii

W Poznaniu świętowano
rocznicę uchwalenia Kon-
stytucji 3 maja.

Wydarzenia sprzed 224 lat
upamiętniono w stolicy Wiel-
kopolski mszą św. w kościele
farnym, przemarszem przez
miasto oraz uroczystością na
dziedzińcu Urzędu Miasta.
Zorganizowano też grę miej-
ską „O naprawie Rzeczypo-
spolitej”.

Samorząd województwa
podczas uroczystości repre-
zentował marszałek Marek
Woźniak. ABO

Po 224 latach

26 kwietnia w Gnieźnie
odbyły się tradycyjne uro-
czystości odpustowe ku
czci patrona Polski św.
Wojciecha.

Ich głównym elementem
była procesja ulicami miasta
i suma odpustowa celebro-
wana u stóp katedry. W ob-
chodach, w trakcie których
przypominano także 990.
rocznicę koronacji Bolesława
Chrobrego, wziął udział wi-
cemarszałek Wojciech Jan-
kowiak. Uroczystości zgro-
madziły licznych uczestni-
ków, w tym kilkudziesięciu
kardynałów i biskupów z kra-
ju i zagranicy. ABO

Przypomnieli
biskupa i króla

W Lądzie nad Wartą roz-
mawiano o idei stworze-
nia nowej placówki, pro-
mującej walory przyrod-
nicze i kulturowe części
Wielkopolski.

Ekomuzeum Doliny Warty
i Puszczy Pyzdrskiej – to ini-
cjatywa, nad którą debatowa-
li przedstawiciele samorządów
różnych szczebli, leśnicy, przed-
stawiciele organizacji poza-
rządowych i placówek kultu-
ralnych. Spotkanie, które od-
było się 22 kwietnia, otworzy-
ła członek zarządu wojewódz-
twa Marzena Wodzińska. ABO

Ekomuzeum

Wicemarszałek Wojciech
Jankowiak spotkał się
z ambasador Belgii w Pol-
sce Colette Taquet i bel-
gijskim konsulem hono-
rowym w Poznaniu Ja-
nem Spilliaertem.

Podczas rozmowy, która od-
była się 4 maja w Poznaniu,
poruszono m.in. kwestie zwią-
zane z funduszami unijnymi
na lata 2014-2020 i prioryte-
tami ich wydawania w na-
szym kraju. Mówiono też
o współpracy gospodarczej, jako
przykład skutecznej obsługi
inwestorów w Wielkopolsce,
wskazując fabrykę Volkswa-
gena pod Wrześnią. ABO

Dyplomatyczna
wizyta

Wdniach 21-22 kwiet-
nia w Poznaniu od-
było się II posiedze-

nie Konwentu Marszałków
Województw RP w Wielko-
polsce. Włodarze polskich re-
gionów, razem z przedstawi-
cielami administracji rządo-
wej i zaproszonymi gośćmi,
dyskutowali m.in. o: cyfryza-
cji w urzędach i w jednost-
kach służby zdrowia, rozwią-
zaniach ułatwiających funk-
cjonowanie przedsiębiorcom,
sytuacji zawodowej pielę-
gniarek i położnych.

– Ważne, by e-usługi stały
się bardziej dostępne i po-
wszechne – mówił o wyzwa-
niach stojących przed samo-
rządami w kwestii cyfryzacji
przewodniczący konwentu
marszałek Marek Woźniak.
– Po raz pierwszy od 25 lat
jest szansa, aby zintegrować
systemy informatyczne ad-
ministracji rządowej i samo-
rządowej, dając naszym klien-
tom możliwość skorzystania
z dobrodziejstw usług elek-
tronicznych. By było to roz-
wiązanie optymalne, powoła-
ny zostanie zespół ministe-
rialny, który skupi wszystkich
graczy na tym rynku.

Z kolei podczas rozmów
o informatyzacji placówek
zdrowotnych marszałek Wiel-
kopolski przypomniał, że
w naszym regionie prowadzi-
my intensywną cyfryzację pod-
ległych szpitali, a także budu-
jemy sieć informatyczną po-
między nimi a urzędem, przy
wykorzystaniu pieniędzy za-
równo z budżetu województwa,
jak i funduszy unijnych.

Marszałkowie i przedsta-
wiciele rządu oraz samorzą-
du gospodarczego mówili tak-
że o systemie centrów arbi-
trażu i mediacji. Ten alter-
natywny wobec drogi sądowej

sposób rozstrzygania sporów
gospodarczych jest dość moc-
no promowany przez Wiel-
kopolan. Inną omawianą
ofertą dla firm jest zapre-
zentowany przez Polską

Agencję Rozwoju Przedsię-
biorczości Instrument Szyb-
kiego Reagowania, mający
pomagać podmiotom gospo-
darczym, które znajdą się
w trudnej sytuacji.

Z kolei ze strony przedsta-
wicielek instytucji reprezen-
tujących interesy pielęgniarek
i położnych samorządowcy mo-
gli wysłuchać postulatów for-
mułowanych w ostatnim czasie
przez te grupy zawodowe. Pod-
czas dyskusji podkreślono, że
konieczne jest zapewnienie im
lepszych warunków organiza-
cyjnych i płacowych, wskazu-
jąc jednak, iż jest to zadanie
przede wszystkim Narodowe-
go Funduszu Zdrowia.

Konwent Marszałków po-
wołał w Poznaniu Zespół ds.
Ochrony Środowiska. W jego
skład weszli szefowie zajmu-
jących się tą tematyką jed-
nostek z poszczególnych urzę-
dów marszałkowskich. Rota-
cyjne przewodnictwo zespołu
jako pierwsza objęła Mariola
Górniak, dyrektor Departa-
mentu Środowiska UMWW.

Na zakończenie obrad kon-
went przyjął kilka stanowisk,
zawierających kierowane do
władz krajowych postulaty.
Marszałkowie wezwali m.in.
do zmiany w ustawie o sa-
morządzie województwa, któ-
ra w sposób jednoznaczny
określiłaby finansowanie
funkcjonowania sejmikowych
klubów radnych. Zapropono-
wali też – w stanowiskach
przygotowanych przez Wiel-
kopolskę – zmiany legisla-
cyjne ułatwiające prowadze-
nie regionom współpracy za-
granicznej. Zasygnalizowali
także problemy dotyczące
uregulowań w zakresie rozli-
czania pomocy unijnej dys-
trybuowanej przez samorzą-
dy. ABO

Marszałkowie w Poznaniu
Po raz drugi w ostatnich tygodniach włodarze polskich województw obradowali
w stolicy Wielkopolski.

Kwietniowe posiedzenie Konwentu Marszałków było drugim z trzech zaplanowanych w tym
półroczu w Wielkopolsce.
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Podczas poznańskich obrad kon-
wentu przedstawiciele firmy PWC
zaprezentowali raport „Indeks
Sprawności Ochrony Zdrowia
2015”. Wielkopolska okazała się
najlepsza w kategorii „Efektyw-
na gospodarka finansowa” (na
zdjęciu marszałek Marek Woź-
niak, pierwszy z lewej, ze statu-
etką za I miejsce). Z kolei w za-
kresie „Poprawy stanu zdrowia”
nasz region uplasował się na
drugiej pozycji, za wojewódz-
twem zachodniopomorskim. FO
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Marek Sowa (PiS) interpelował w sprawie
możliwości udzielenia przez województwo
wsparcia finansowego dla działalności Rejo-
nowego Wodnego Ochotniczego Pogotowia Ra-
tunkowego w Lesznie.

Wiesław Szczepański (SLD-UP), odnosząc
się do planów budowy obwodnicy Kościana
w ramach drogi ekspresowej S5, pytał o moż-
liwość zaangażowania województwa w ewen-
tualną budowę zjazdu z Bonikowa w kierunku
węzła Kiełczewo.

Kazimierz Pałasz (SLD-UP) poparł wniosek
złożony do władz województwa przez gminę Go-
lina i zaapelował o udzielenie pomocy tej jed-
nostce samorządu w modernizacji miejscowe-
go stadionu.

Krzysztof Ostrowski (PiS) w swoich dwóch
interpelacjach pytał o szczegóły dotyczące pla-
nowanego wejścia na giełdę spółki OPEN, a tak-
że o powody braku możliwości wsparcia pie-
niędzmi unijnymi rozbudowy szpitala w Gnieź-
nie w ramach tamtejszego obszaru strategicz-
nej interwencji.

Bartłomiej Wróblewski (PiS) zgłosił inter-
pelacje dotyczące: rozliczenia rozbudowy szpi-
tala powiatowego we Wrześni, stanu prawne-
go nieruchomości po byłym internacie w Dal-
kach, dokumentacji związanej z obszarem
chronionego krajobrazu w Annowie, rozliczania
czasu pracy zatrudnionych w podległych sa-

morządowi województwa jednostkach osób będących jedno-
cześnie radnymi gmin lub powiatów.

Waldemar Witkowski (SLD-UP) powrócił
do swoich wcześniejszych interpelacji w spra-
wach muzeum historii państwa polskiego oraz
objęcia przez województwo od skarbu państwa
skomunalizowanych udziałów w Międzynaro-
dowych Targach Poznańskich.

Marcin Porzucek (PiS) w swoim wystą-
pieniu pytał o prowadzoną politykę kadrową
oraz kwestię premii dla egzaminatorów
w Wojewódzkim Ośrodku Ruchu Drogowego
w Pile.

Jan Mosiński (PiS) poruszył sprawy: zakupu
akceleratorów dla kaliskiego ośrodka radiote-
rapii, planów inwestycji z WRPO w kaliskich
jednostkach zdrowotnych, zorganizowania spo-
tkania ze związkowcami służby zdrowia, pod-
jęcia rozmów z rolnikami na temat wykupu
gruntów pod zbiornik Wielowieś Klasztorna.

Leszek Bierła (PiS), dziękując marszałko-
wi za wsparcie odbywającego się w Pleszewie
II Wielkopolskiego Rajdu Żołnierzy Wyklę-
tych, wyraził potrzebę zwrócenia uwagi au-
torom publikacji mylnie określających te
formacje.

Zbigniew Hoffmann (PiS) w swojej inter-
pelacji nawiązał do przetargu na wykonanie
wystawy prezentującej historię Wielkopol-
ski, pytając o skład komisji przetargowej
oraz o powiązania personalne wyłonionego wy-
konawcy.

Zbigniew Ajchler (PO) zwrócił się do zarzą-
du województwa o wyczulenie dyrektorów
marszałkowskich departamentów i podległych
jednostek, by w sposób wyczerpujący udziela-
li informacji i wyjaśnień radnym podczas po-
siedzeń komisji sejmiku. ABO

Sejmikowe pytania

Przedstawiamy tematy, które radni
poruszali 27 kwietnia, podczas VI sesji
sejmiku, w ramach punktu „interpelacje
i zapytania”.

Na wsparcie organizacji po-
zarządowych w 2014 r. sa-
morząd województwa prze-
znaczył ponad 13 mln zł.

Sejmik przyjął sprawozda-
nie z ubiegłorocznej współ-
pracy regionalnego samorzą-
du z organizacjami „trzeciego
sektora”. W Wielkopolsce tych
podmiotów jest obecnie 8,4
tys., a wnioski o wsparcie swo-
ich działań złożyło w 2014 r.
niemal 1100 z nich.

– 107 organizacji pierwszy
raz ubiegało się o nasze gran-
ty. To ważne, bo oznacza to, że
poszerza się krąg odbiorców sa-
morządowych dotacji – infor-
muje Anna Grzymisławska,
dyrektor Departamentu Or-
ganizacyjnego i Kadr UMWW.

Najwięcej pieniędzy samo-
rząd województwa przezna-
czył na wsparcie działań z za-
kresu sportu i turystyki,
ochrony zdrowia, a także kul-
tury i ochrony zabytków. RAK

Nieźle
współpracują

Sejmikowa Komisja Re-
wizyjna zamierza prze-
świetlić finanse należącej
do samorządu wojewódz-
twa spółki Szpitale Wiel-
kopolski.

Powodem są nagłośnione
przez media kontrowersje wo-
kół wydatków ponoszonych
przez spółkę w czasie, gdy jej
prezesem był Jakub Jędrze-
jewski. 27 kwietnia członko-
wie Komisji Rewizyjnej jed-
nogłośnie zadecydowali, że
poszerzą czerwcowy plan swo-
jej pracy o kontrolę wydatko-
wania przez Szpitale Wielko-
polski pieniędzy przekaza-
nych przez województwo. Fi-
nanse spółki zamierzają
sprawdzić po uzyskaniu nie-
zbędnej zgody marszałka.

O sprawie dyskutowano
także w kuluarach kwietnio-
wej sesji sejmiku. Był to też
temat przewodni konferen-

cji prasowych zwołanych
przez opozycyjne kluby.

– Trudno powiązać niektó-
re ponoszone wydatki z ce-
lem statutowym spółki, któ-
rym było wybudowanie szpi-
tala dziecięcego. Można po-
wiedzieć, że to nie spółka
z ograniczoną odpowiedzial-
nością, tylko zupełnie bez
odpowiedzialności – oceniał
szef klubu PiS Zbigniew Hof-
fmann.

– Widać brak właściwego
nadzoru władz województwa
nad podległymi spółkami.
Może należałoby w tym celu
powołać stosowny departa-
ment w urzędzie? – zastana-
wiał się szef klubu SLD-UP
Wiesław Szczepański.

– Ocena tego, co działo się
w spółce, należy do jej rady
nadzorczej, a teraz także do
prokuratury i Komisji Rewi-
zyjnej sejmiku – mówił dzien-

nikarzom marszałek Marek
Woźniak.

– Dodatkowo w spółce zo-
stał zlecony audyt śledczy
prowadzony przez zewnętrz-
ną kancelarię prawną – po-
informował z kolei Leszek
Wojtasiak, członek zarządu
województwa.

Jakub Jędrzejewski, który
ze Szpitali Wielkopolski prze-
szedł na stanowisko zastęp-
cy prezydenta Poznania,
odpiera zarzuty związane
z kwitowanymi przez siebie
fakturami. Mediom tłuma-
czył, że jest ofiarą we-
wnątrzpartyjnych tarć. Za-
rząd Krajowy PO, na wnio-
sek szefa wielkopolskich
struktur partii, usunął Ja-
kuba Jędrzejewskiego z jej
szeregów. On sam ostatecz-
nie złożył też rezygnację ze
stanowiska zastępcy prezy-
denta miasta. ABO

Komisja skontroluje spółkę

Przygotowania do reali-
zacji i wdrażania no-
wego unijnego progra-

mu, WRPO 2014 +, są już na
finiszu (w czerwcu planowa-
ne są pierwsze konkursy o do-
tację), nic więc dziwnego, że
radni sejmiku chcieli zapo-
znać się z aktualną informa-
cją na ten temat. Najważ-
niejsze dane i aspekty pro-
gramu przedstawił Grzegorz
Potrzebowski, dyrektor De-
partamentu Polityki Regio-
nalnej UMWW.

Do 2020 r. Wielkopolska
otrzyma z Brukseli 2,45 mld
euro (w przeliczeniu około 10
mld zł). Pieniądze podzielono
na 10 osi priorytetowych (naj-
większa jest pierwsza – in-
nowacyjna i konkurencyjna
gospodarka: 468 mln euro),
w których zapisano 30 prio-
rytetów inwestycyjnych.

– Podział tych pieniędzy
nie był swobodny, bo „gorset”
nałożyła na nas Komisja Eu-
ropejska, wskazując np., że
na realizację 4 pierwszych
priorytetów (gospodarka,
społeczeństwo informacyjne,
energia, środowisko) musimy
wydać połowę kwoty z Eu-
ropejskiego Funduszu Roz-
woju Regionalnego – pod-
kreślił Grzegorz Potrzebow-
ski.

Bruksela wymaga też od
nas spełnienia trzech innych
warunków: przyjęcia Regio-
nalnej Strategii Innowacji
dla Wielkopolski na lata
2015-2020, zaktualizowania
wojewódzkiego planu gospo-

darowania odpadami i opra-
cowania planu inwestycyjne-
go w tym zakresie (do końca
2016 r.) oraz przyjęcia planu
transportowego dla Wielko-
polski (do lipca 2016 r.).

Dyrektor DPR UMWW
omówił kolejne priorytety
WRPO 2014 + (kwoty dotacji
UE, rodzaje wsparcia, ogra-
niczenia), przedstawił regio-
nalne preferencje dla gmin,
wynikające z lokalizacji pro-
jektu na określonym obszarze
problemowym (np. czas do-
jazdu do Poznania, utrudnio-
ny dostęp do usług), a także
przypomniał, że w tej unijnej
„siedmiolatce” wprowadzono

nowe rozwiązania dla dużych
aglomeracji miejskich.

Zintegrowane inwestycje
terytorialne (ZIT) dotyczą
u nas dwóch obszarów: aglo-
meracji poznańskiej (ponad
1 mln mieszkańców) oraz
Kalisza z Ostrowem Wlkp.
i gminami z tych dwóch po-
wiatów (350 tys. osób). Z ko-
lei wokół ośrodków subregio-
nalnych: Gniezna, Leszna,
Konina i Piły – wyodrębiono
obszary strategicznej inter-
wencji (OSI). Ich mieszańcy
mogą liczyć na takie wsparcie
Unii Europejskiej, jak w przy-
padku ZIT, tj. do 195 euro na
osobę.

Radni Jan Grzesiek i Julian
Jokś (obaj PSL) dopytywali
o szczegóły wsparcia dla in-
westycji w kanalizację sani-
tarną w mniejszych gminach,
a Marcin Porzucek (PiS) za-
apelował, by przyspieszyć
konkurs o dotacje UE na dro-
gi wojewódzkie i zwiększyć
preferencje (sięgające teraz
od 5 do 10 proc. punktacji) dla
biedniejszych samorządów.

Krzysztof Ostrowski (PiS)
pytał o możliwość doposażenia
w sprzęt szpitala w Gnieźnie,
a Jan Mosiński (PiS) zasta-
nawiał się, na ile WRPO 2014+
pozwoli zniwelować dyspro-
porcje w rozwoju regionu. RAK

Pieniądze w gorsecie
Kwietniową sesję sejmiku zdominowała prezentacja i dyskusja
o nowym Wielkopolskim Regionalnym Programie Operacyjnym.

Najważniejsze dane i założenia dotyczące realizacji WRPO 2014+ przedstawił radnym
Grzegorz Potrzebowski, dyrektor DPR UMWW.
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Podczas posiedzenia ko-
misji zdrowia radni mieli
okazję zapoznać się z pla-
nami wprowadzenia na
giełdę Ośrodka Profilak-
tyki i Epidemiologii No-
wotworów.

Wartość tej podległej sa-
morządowi województwa ak-
cyjnej spółki medycznej spe-
cjaliści wycenili na 5,5 mln zł.
Jej prezes Dariusz Godlewski
przypomniał, że OPEN świad-
czy usługi w zakresie profi-
laktyki, diagnostyki i leczenia
nowotworów złośliwych. Wej-
ście na giełdę pozwoli spółce
pozyskać dodatkowy kapitał,
m.in. na sfinansowanie 14-
-milionowej inwestycji w roz-
budowę i termomodernizację
placówki.

O więcej szczegółowych
wyjaśnień w tej sprawie wy-
stąpił przewodniczący komi-
sji Krzysztof Ostrowski
z PiS. Swoje pytania przed-
stawił podczas konferencji
prasowej i w złożonej inter-
pelacji. ABO, RAK

OPEN i giełda

Sejmik przyjął sprawoz-
danie z ubiegłorocznej
działalności Wielkopol-
skiego Ośrodka Doradz-
twa Rolniczego, choć rad-
ni mieli zastrzeżenia do
formy i sposobu przygo-
towania tego dokumentu.

– Tego nie da się przeczy-
tać, to 1 kg papieru – skryty-
kował sposób prezentowania
działalności WODR radnym
Stefan Mikołajczak (PO), któ-
ry w ubiegłym roku zgłaszał
podobne uwagi. – Brakuje
informacji o finansach, in-
westycjach i remontach. Jak
mamy przeanalizować, czy
ośrodek dobrze się rozwija?

– Zamiast drobiazgowej wy-
liczanki poszczególnych dzia-
łań ten dokument powinien
być merytorycznym sprawoz-
daniem z funkcjonowania jed-
nostki – zauważył Jan Mo-
siński (PiS). – A jak wygląda
sprawa niskich wynagrodzeń
pracowników WODR? Kiedy
otrzymają podwyżki?

– W sprawozdaniu są dane
z poszczególnych powiatów.
Jak usunąć część z nich, żeby
nie było poszkodowanych?
– zastanawiał się wicemar-
szałek Krzysztof Grabowski,
który zapewnił jednak, że
w przyszłości dokument bę-
dzie krótszy, mniej szczegó-
łowy i uzupełniony m.in. o in-
westycje realizowane w obiek-
tach należących do WODR.

– Zgadzam się, że wyna-
grodzenia doradców są zbyt
niskie, ale dotacja na ten
cel pochodzi z budżetu pań-
stwa. Samorząd przyznał im
premie, choć to nie rozwią-
zuje problemu – dodał
Krzysztof Grabowski. – Przy-
gotowujemy w tej sprawie
stanowisko Konwentu Mar-
szałków i planujemy jedno-
cześnie zmiany organizacyj-
ne w WODR, by ośrodek
działał bardziej efektywnie,
a doradcy w powiatach mie-
li pod opieką podobną liczbę
rolników. RAK

Doradcy piszą zbyt wiele?

– Wychowałem się na tej scenie i nieoczekiwanie zostałem jej dyrektorem – tak przed-
stawicieli sejmikowej Komisji Kultury przywitał 13 kwietnia kierujący Teatrem Nowym
w Poznaniu Piotr Kruszczyński. Szef podlegającej samorządowi województwa placów-
ki omówił jej sytuację finansową, koszty premier, największe planowane inwestycje (np.
remont schodów na Scenę Nową, wymianę sprzętu akustycznego), a także poziom fre-
kwencji podczas spektakli, sięgający 90 proc. – Mamy za mało pieniędzy, żeby produ-
kować więcej premier – zauważył Piotr Kruszczyński. – Może zespół teatru jest zbyt duży?
– zastanawiał się przewodniczący komisji Henryk Szopiński, a radny Julian Jokś dopy-
tywał o sprawy dotyczące zatrudnienia aktorów (rodzaje umów, urlopy, nadgodziny). Dy-
rektor teatru stwierdził, że brakuje 400 tys. zł do zbilansowania budżetu, stąd próby
ich poszukiwania poza samorządem regionu i rozmowy z władzami Poznania, by miasto
na stałe włączyło się w finansowanie placówki. RAK
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Radni z wizytą w poznańskim Teatrze Nowym

Co udało się zrobić w 2014
roku za 190 mln zł zapla-
nowane w budżecie Wiel-
kopolskiego Zarządu Dróg
Wojewódzkich?

Członkowie sejmiku zapo-
znali się z informacją o reali-
zacji zadań na drogach woje-
wódzkich w minionym roku.
Wynika z niej, że pieniądze na
inwestycje pochodziły z Wiel-
kopolskiego Regionalnego
Programu Operacyjnego, bu-
dżetu województwa, progra-
mu likwidacji zagrożeń na
dojściach do szkół, nakładów

na poprawę bezpieczeństwa
ruchu drogowego.

Efekty rzeczowe przedsię-
wzięć realizowanych w 2014
roku to m.in.: 3 obwodnice
miast, przebudowa lub roz-
budowa 60 km dróg, budowa
kilku sygnalizacji świetlnych,
2,5 km ścieżek pieszo-rowe-
rowych, 11 km chodników,
przebudowa 3 skrzyżowań
i 1 mostu.

Nie obyło się też bez kilku
opóźnień inwestycji. Stąd pod-
czas sesji sejmiku Waldemar
Witkowski z SLD-UP pytał:

– Czy to, co osiągnęliśmy
w 2014 roku, jest satysfak-
cjonujące dla zarządu woje-
wództwa?

– Zawsze można sobie ży-
czyć, by zakres i sprawność
prowadzonych prac były lep-
sze – mówił nadzorujący
WZDW wicemarszałek Woj-
ciech Jankowiak. – Co do za-
kresu, ograniczeniem są po-
siadane fundusze. Na spraw-
ność prac wpływ miała nato-
miast niekorzystna sytuacja
na rynku wykonawców dróg
w całym kraju. ABO

Rok na wielkopolskich drogach

Port Lotniczy Poznań Ławica był miejscem wyjazdowego posiedzenia sejmikowej Komisji
Gospodarki, które odbyło się 10 kwietnia. Radni zapoznali się z – przedstawioną przez
prezesa spółki Mariusza Wiatrowskiego – informacją o działalności portu lotniczego,
a zwłaszcza o przeprowadzonych w ostatnich latach i realizowanych jeszcze w roku bie-
żącym inwestycjach. Największe zainteresowanie wzbudziła przebudowa pasa starto-
wego, co wiąże się m.in. z trzytygodniowym zawieszeniem lotów jesienią. Odpowiada-
jąc na pytania radnych, prezes Ławicy poinformował, że nie ma możliwości korzysta-
nia w tym czasie przez samoloty cywilne z wojskowego lotniska w Krzesinach ze wzglę-
du na strategiczny NATO-wski charakter tamtego obiektu. Radni obejrzeli też najważ-
niejsze miejsca na Ławicy, które zostały ostatnio zbudowane lub zmodernizowane. ABO
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Komisja obradowała na lotnisku Ławica

Podczas kwietniowej sesji
radni określili zadania,
na które w 2015 roku

przeznaczone zostaną w wo-
jewództwie pieniądze z Pań-
stwowego Funduszu Rehabi-
litacji Osób Niepełnospraw-
nych. Wielkopolsce przypa-
dła z tego tytułu kwota nie-
mal 15 mln zł. Największą
część przeznaczono na dofi-
nansowanie kosztów tworze-
nia i działania zakładów ak-
tywności zawodowej. Konse-
kwencją tego było przyjęcie
kilku uchwał o pomocy fi-
nansowej dla samorządów
będących organizatorami
ZAZ-ów w Wielkopolsce
– gmin: Borek Wielkopolski,
Koźmin Wielkopolski, Lisków,
Mieścisko, Żerków, a także
powiatów: ostrzeszowskiego
i słupeckiego.

Zapadła także decyzja
o przekazaniu powiatowi ple-
szewskiemu 45 tys. zł z pie-
niędzy przeznaczonych na
przeciwdziałanie alkoholi-
zmowi. Pomoże to w realiza-
cji specjalnego programu te-
rapeutycznego, prowadzone-
go w oddziale dla osób uza-
leżnionych od alkoholu w ple-
szewskim Domu Pomocy Spo-
łecznej.

Sejmik wyraził również
zgodę na udzielenie pomocy
finansowej czterem samorzą-
dom, na terenie których funk-
cjonują koleje wąskotorowe.
180 tys. zł podzielono między
miasto i gminę Śmigiel oraz
powiaty: gnieźnieński, pilski

i średzki. Warto dodać, że
opiniując wcześniej pozytyw-
nie projekt tej uchwały, sej-
mikowa Komisja Planowa-
nia Przestrzennego i Infra-
struktury Technicznej wy-
stosowała do zarządu woje-
wództwa postulat o zwięk-
szenie wysokości dofinanso-
wania „wąskotorówek”.

Kwietniowa sesja przynio-
sła także kilka korzystnych

rozstrzygnięć w zakresie spor-
tu i turystyki.

Sejmik uchwalił Wieloletni
Program Rozwoju Bazy Spor-
towej Województwa Wielko-
polskiego na lata 2015-2018.
To wykaz przedsięwzięć, któ-
re mogą liczyć na pieniądze
z Funduszu Rozwoju Kultu-
ry Fizycznej. Wiadomo, że
w 2015 roku dofinansowanie
trafi na kontynuowane in-
westycje – hale sportowe przy
szkołach w Kowalewie, Kro-
toszynie, Masłowie, Ostro-
witem, Poniecu, Turku, Za-
sutowie, sztuczne lodowisko
w Lesznie, pływalnię w Tar-
nowie Podgórnym, przebu-
dowę boiska w Obornikach.
Wykaz zawiera też listę ko-
lejnych inwestycji w bazę
sportową, które mogą liczyć
na dofinansowanie w tym
roku.

Radni zaakceptowali też
przyznanie trzem samorzą-
dom dotacji z budżetu woje-
wództwa na inwestycje zwią-
zane z kulturą fizyczną. Gmi-
na Lądek dostanie 40 tys. zł
na przebudowę przyszkolne-
go boiska, Ostrów Wielkopol-
ski – 60 tys. zł na budowę bo-
iska wielofunkcyjnego, a po-
wiat szamotulski – 40 tys. zł
na budowę bieżni i skoczni
przy szkole we Wronkach.
Z kolei dofinansowanie z za-
kresu turystyki sejmik po-
stanowił udzielić gminie Pyz-
dry – 9100 zł wspomoże bu-
dowę wodnego pomostu na
Warcie. ABO

Dla gmin i powiatów
Sejmik podjął kilka uchwał o przekazaniu
pomocy finansowej wielkopolskim samorządom.

Sejmik przyjął uchwałę w spra-
wie udzielenia dotacji na pra-
ce konserwatorskie, restau-
ratorskie lub roboty budowla-
ne przy wielkopolskich zabyt-
kach. 902 tys. zł zaplano-
wane na ten cel w budżecie
województwa podzielono
między 67 podmiotów (łącz-
nie wnioskodawcy chcieli
uzyskać niemal 9 mln zł!),
przyznając im od kilku do 45
tys. zł. Radnym SLD-UP nie
spodobało się (co wyrażali
podczas posiedzenia Komi-
sji Budżetowej i na konfe-
rencji prasowej), że zdecy-
dowana większość dotacji
dotyczy kościołów i związków
wyznaniowych. Jak tłuma-
czyli przedstawiciele koalicji
rządzącej, powyższy podział
wynika z proporcji widocz-
nych w składanych wnio-
skach, a ich ocena dokony-
wana była wyłącznie na pod-
stawie merytorycznych kry-
teriów.

Komunazabytki?
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Kto raz przekona się do tej żywności, później do niej wraca

– Pomysł zawiązania sieci
promującej lokalną i zdrową
żywność powstał podczas
współpracy szwedzkiego re-
gionu Skanii i duńskiej wy-
spy Bornholm. Politycy
z obu regionów współdzia-
łali od 25 lat. Myśleli, jak
pomóc małym producentom
żywności i zwiększyć współ-
pracę między nimi. Kiedy te
wzorce sprowadziliśmy do
Wielkopolski? Jak wyglą-
dały początki funkcjonowa-
nia sieci w regionie?
– Porozumienie z Europejską
Siecią Dziedzictwa Kulinar-
nego podpisano w 2008 r.,
a pierwsi członkowie zostali
przyjęci do Sieci Dziedzictwa
Kulinarnego Wielkopolska
w 2009 r. Od tego czasu gro-
no jej uczestników systema-
tycznie się powiększa, a od
2011 r. można zaobserwować
zdecydowany wzrost liczby
nowych członków. Mamy już
105 podmiotów w sieci, a ko-
lejnych 11 wkrótce do niej
przystąpi. Zależy nam na
tym, żeby pochodzili oni
z różnych części naszego re-
gionu, zarówno z miast, jak
i z małych wsi.
– Dlaczego samorząd woje-
wództwa rozwija kulinarne

dziedzictwo regionu? Jakie
mamy z tego korzyści, tzn.
co zyskuje samorząd, a co
podmioty zrzeszone w sieci?
– Członkowie sieci zyskują
zwłaszcza promocję produk-
tów, które oferują. Korzysta-
ją też ze wsparcia i doświad-
czenia pozostałych członków
Sieci Dziedzictwa Kulinarne-
go, a także mogą się z nimi wy-
mieniać produktami. Wszak
restauratorzy i właściciele
gospodarstw agroturystycz-
nych mogą się zaopatrywać u
producentów zdrowej żywno-
ści. Samorząd organizuje dla
nich każdego roku spotkanie,
podczas którego mogą poroz-
mawiać, nawiązać współpra-
cę czy wziąć udział w warsz-

tatach kulinarnych. Takie
rozmowy integrują całe śro-
dowisko. Z kolei Wielkopolska
zyskuje choćby na samym
istnieniu silnej Sieci Dzie-
dzictwa Kulinarnego, którą
możemy pochwalić się na ze-
wnątrz. Targi „Smaki Regio-
nów”, w których członkowie
sieci biorą udział, od lat cie-

szą się olbrzymim zaintere-
sowaniem gości. A to przecież
doskonała promocja także na-
szego samorządu.

– Na łamach „Monitora” od
kilku miesięcy piszemy
o Sieci Dziedzictwa Kuli-
narnego Wielkopolska. Pro-
mocja w mediach nie wy-
starczy jednak, aby produ-
cenci żywności stali się roz-
poznawalni na rynku. Jak
jeszcze samorząd zamie-
rza ich wesprzeć?

– Wspomniałem już o tar-
gach „Smaki Regionów”, na
które zapraszamy członków
sieci. Promujemy ich także
za granicą, np. na targach
Grüne Woche w Berlinie.
W maju organizujemy z kolei
wyjazd do Szwecji na forum
Europejskiej Sieci Dziedzic-
twa Kulinarnego i na targi
do Mediolanu. W Polsce sta-
ramy się ich promować głów-
nie w mediach, bo tam moż-
na pokazać choćby charak-
terystyczny logotop (widocz-
ny obok). Inwestujemy też
w inne działania promocyjne:
dwukrotnie wydaliśmy mapę
Wielkopolski z zaznaczonymi
miejscami, w których dzia-
łają podmioty zrzeszone
w sieci. Uruchomiliśmy po-
nadto specjalną stronę in-
ternetową oraz profil na Fa-
cebooku.
– Oprócz korzyści są też
koszty. Ile samorząd wyda-
je na promocję sieci i ile
płacą jej członkowie?
– Członkowie sieci płacą 200
zł rocznie i z tych pieniędzy fi-
nansujemy koszty organizacji
corocznego spotkania. Samo-
rząd województwa natomiast
w 2015 r. przeznaczy na pro-
mocję dziedzictwa kulinar-

nego około 285 tys. zł. To
łączny koszt działań promo-
cyjnych, wyjazdów na targi do
Berlina i Mediolanu, udziału
w szwedzkim forum, a także
wydatki związane z organi-
zacją „Smaków Regionów”
i forum Sieci Dziedzictwa Ku-
linarnego Wielkopolska.
– Wielu ludzi zwyczajnie nie
stać na ekologiczną, zdrową
i zarazem droższą żywność.
Czy ta bariera nie prze-
szkadza jej producentom
w rozwoju?
– Z pewnością dla wielu kon-
sumentów to bariera, bo pro-
dukty ekologiczne i zdrowe są
zazwyczaj droższe od tych
kupowanych w marketach.
Niemniej jednak coraz więcej
osób myśli o zdrowej żywno-
ści. Czasami warto wydać
więcej pieniędzy na dobry
i sprawdzony produkt, niż
kupować jedzenie o mniej
znanym pochodzeniu, tzw.
masowe. To pewnego rodzaju
wybór między tym, co dobre,
zdrowe i sprawdzone oraz
wywodzące się z naszej hi-
storii i tradycji, a tym, co po-
wszechnie dostępne i tanie.
Widzę jednak, że kto raz prze-
kona się do tej żywności, póź-
niej do niej wraca.
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Wielkopolska powstała, by
ułatwić konsumentom i tury-
stom odnalezienie (stąd logo)
oraz spróbowanie lokalnej
i regionalnej żywności, a jej
producentom zapewnić pro-
mocję oraz zwiększyć współ-
pracę między nimi. Woje-
wódzka sieć skupia obecnie
105 członków (o kilkunastu
kolejnych wkrótce się roz-
szerzy): producentów rolnych,
przedsiębiorstwa, restaura-
cje, gospodarstwa agrotury-
styczne, piekarnie, mleczar-
nie oraz inne podmioty wy-
twarzające lub sprzedające
żywność naturalną. Ich cie-
kawą ofertę, atuty, a także
nietuzinkowe pomysły na za-
spokojenie wymagających
gustów klientów opisywali-
śmy w kilku kolejnych wyda-
niach „Monitora”.

Współpraca w zakresie roz-
woju obszarów wiejskich
zdominowała kwietniową
wizytę w naszym regionie
delegacji partnerskiego po-
łudniowokoreańskiego re-
gionu Chungcheongnam-
do.

Stojący na jej czele guber-
nator Hee-jung Ahn spotkał
się w Poznaniu z marszałkiem
Markiem Woźniakiem. Roz-
mawiano o współpracy obu re-
gionów, które od 2002 roku łą-
czy umowa partnerska. Mar-
szałek przekazał zaproszenie
do udziału dwóch urzędni-
ków koreańskich w programie
stażowym „Wielkopolska Aka-
demia Samorządności”.

Borykające się z proble-
mem wyludnienia wsi władze
koreańskiego regionu naj-

bardziej zainteresowane były
wielkopolskimi doświadcze-
niami w zakresie rozwoju ob-
szarów wiejskich. Tych za-
gadnień dotyczyły rozmowy
z wicemarszałkiem Krzysz-
tofem Grabowskim i przed-
stawicielami departamentów
UMWW zajmujących się tą
problematyką.

Podczas trzydniowej wizy-
ty w Wielkopolsce koreańscy
goście mogli zapoznać się tak-
że z praktycznymi aspektami
wdrażanych programów. Od-
wiedzili wybrane lokalne gru-
py działania, wyróżniające
się gospodarstwa rolne, prze-
twórcze i agroturystyczne,
przedstawicieli Sieci Dzie-
dzictwa Kulinarnego Wielko-
polska, a także producenta
brykietów z biomasy. ABO

Koreańczycy w Wielkopolsce

Tradycyjne powitanie koreańskich gości przez właścicieli go-
spodarstwa agroturystycznego Owocowy Raj nad Zalewem
w podkonińskiej Modle.
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niało się formalne usy-
tuowanie konińskiego

Zespołu Szkół Medycznych
(od dwóch lat podległa samo-
rządowi województwa szkoła
jest częścią Wielkopolskiego
Samorządowego Centrum
Kształcenia Zawodowego
i Ustawicznego), to nie-
odmiennie w świadomości
mieszkańców placówka pozo-
staje „Medykiem”. I choć od
kilku lat nie kształci już w tym
zawodzie, wciąż najbardziej
pamiętana jest z tego, że jej
mury opuściło ponad tysiąc
dyplomowanych pielęgniarek.

Obecnie można tu podjąć
naukę w następujących za-
wodach: technik farmaceu-
tyczny, technik masażysta,
higienistka stomatologiczna,
terapeuta zajęciowy, technik
usług kosmetycznych, opie-
kun osoby starszej, asystent
osoby niepełnosprawnej,
opiekun medyczny, opiekun
dziecięcy. W kolejnym roku
szkolnym – jak informuje
dyrektor placówki Wojciech
Szymczak – planowane jest
uruchomienie nowych kie-
runków: technika elektroni-
ki i informatyki medycznej

oraz technika sterylizacji me-
dycznej.

17 kwietnia szkoła święto-
wała swój jubileusz w koniń-
skim „Oskardzie”. Dyrektor
Szymczak odbierał gratulacje
(i odznaczenia) od licznych go-
ści – w tym przedstawicieli
władz regionu, powiatu i mia-

sta, a także licznych wycho-
wanków placówki. Dyrekcja
„Medyka” została m.in. uho-
norowana nagrodami zarządu
województwa, które w imie-
niu marszałka przekazał za-
stępca dyrektora Departa-
mentu Edukacji i Nauki
UMWW Piotr Waśko.

Przed gośćmi wystąpiły Ko-
niński Kameralny Zespół Akor-
deonowy pod dyrekcją Jaro-
sława Ryszarda Piotrowskiego
oraz Orkiestra Dęta „Quan-
tum” z Rychwała pod dyrekcją
Zbigniewa Osajdy. „Monitor”
był wśród patronów medial-
nych jubileuszu szkoły. ABO

Już 45 lat „Medyka”
Znana konińska szkoła świętowała swój jubileusz.

Na jubileusz szkoły, zorganizowany w konińskim „Oskardzie”, przybyło wielu gości.

FO
T.

AR
C

H
IW

U
M

S
ZK

O
ŁY

Z wicemarszałkiem województwa Krzysztofem Grabowskim rozmawia Piotr Ratajczak

Coraz więcej osób myśli
o zdrowej żywności.
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Młodzi na rynku pracy

Do tego, jak ważną rolę do
odegrania na rynku pracy
mają osoby młode, nie trzeba
nikogo przekonywać. Nieste-
ty statystyki są nieubłagane 
i informują o bardzo trudnej
sytuacji zawodowej młodzieży.
Problematyce tej poświęcone
było ostatnie badanie pt.
„Możliwości i ograniczenia
osób młodych na wielkopol-
skim rynku pracy”, zlecone
przez WORPII.

Celem analizy była diagno-
za sytuacji młodzieży na 
wielkopolskim rynku pracy 
w oparciu o zróżnicowane
źródła danych, tj. wyniki ba-
dań własnych wśród osób
młodych i lokalnych praco-
dawców, a także weryfikację
danych źródłowych. Jak wy-
nika z tych badań, w opiniach
pracodawców młodzi są oso-
bami dyspozycyjnymi, kre-
atywnymi, elastycznymi, za-
angażowanymi w wykonywa-

ne obowiązki zawodowe, po-
siadającymi dużą wiedzę in-
formatyczną oraz władający-
mi językami obcymi.

Jednak pomimo dobrego
wykształcenia (wyższego niż
przeciętnie w Polsce) i pozy-
tywnej opinii wśród przedsię-
biorców, młodzi Wielkopolanie
w wieku 18-30 lat stanowią
aż 33,9 proc. bezrobotnych
wśród ogółu zarejestrowa-
nych w powiatowych urzę-
dach pracy (stan na dzień 30
listopada 2014 r.). 

Badania pokazały ponad-
to, że odpowiednia edukacja
– zdobyte wykształcenie 
– nie daje pewności w zna-
lezieniu zatrudnienia. Ko-
nieczne jest również do-
świadczenie, którego nie po-
siadało ponad 28 proc. ba-
danych. Istotne są też takie
czynniki, jak nabyte upraw-
nienia i kwalifikacje, ale tak-
że kompetencje miękkie,
mające coraz większe zna-
czenie dla pracodawców.

Człowiek – najlepsza inwestycja

Artykuł współfinansowany ze środków Unii Europejskiej w ramach Europejskiego Funduszu Społecznego

Kontakt z Wielkopolskim
Obserwatorium Rynku Pracy II:

Samorząd Województwa
Wielkopolskiego

Wojewódzki Urząd Pracy w Poznaniu

ul. Kościelna 37, 60-537 Poznań, 
tel. 61 846 38 26
faks 61 846 37 43

e-mail:
obserwatorium@wup.poznan.pl

Sytuacja osób młodych na rynku pracy i modele aktywizacji zawodowej
Modele aktywizacji 
zawodowej

Po licznych konsultacjach, 
w kwietniu 2015 r., ukazał się
poradnik pt. „Modele aktywiza-
cji osób bezrobotnych” w po-
staci podręcznika oraz infor-
matora multimedialnego. Opi-
sane w nich zagadnienia są
zbiorem praktycznych rad 
i wskazówek dotyczących akty-
wizacji zawodowej osób mło-
dych, kobiet oraz mieszkań-
ców terenów wiejskich. Zawar-
te w poradniku i informatorze
treści mają stanowić kompen-
dium wiedzy dla każdego spe-
cjalisty pracującego z osobami
bezrobotnymi, zwłaszcza dla
doradców zawodowych. 

Poza praktycznymi informa-
cjami dotyczącymi między in-
nymi sytuacji grup bezrobot-
nych, charakterystyki woje-
wództwa wielkopolskiego i wy-
branych elementów zawodo-
znawstwa, podręcznik zawiera
szczegółowo opisany warsz-

tat doradcy zawodowego, 
w tym metodykę indywidu-
alnego i grupowego porad-
nictwa zawodowego. 

Na szczególną uwagę za-
sługuje zwłaszcza część od-
nosząca się do modeli akty-
wizacji poszczególnych grup
bezrobotnych, gdzie zawarty
jest szereg cennych porad
dotyczących efektywnej pra-
cy z określonymi grupami. 

Uzupełnieniem poradnika
są materiały znajdujące się 
w informatorze multimedial-
nym.

Poradnik jest kompendium wiedzy dla każdego specjalisty
pracującego z bezrobotnymi.
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Młodzi pasjonaci wiedzy
przyrodniczej z Wielko-
polski walczyli w konkur-
sie, który odbył się 13
kwietnia w Chalinie.

Była to już XII edycja kon-
kursu „Ja i Przyroda”. Jest
on, przy wsparciu finanso-
wym Wojewódzkiego Fundu-
szu Ochrony Środowiska 
i Gospodarki Wodnej w Po-
znaniu, organizowany przez
Zespół Parków Krajobrazo-
wych Województwa Wielko-
polskiego w ramach działań
edukacyjnych podejmowa-
nych przez tę jednostkę.

Do rywalizacji w Ośrodku
Edukacji Przyrodniczej w Cha-
linie stanęły dwuosobowe ze-
społy z wielkopolskich szkół
podstawowych. Zwycięzcą
okazała się drużyna ze Szko-
ły Podstawowej nr 46 z Po-
znania. Kolejne miejsca zaję-
ły: SP nr 5 z Piły, SP nr 9 
z Kalisza, SP nr 13 z Leszna
oraz SP nr 9 z Konina.

Wiedzy oraz szacunku dla
przyrody zwycięzcom gratu-
lowały członek zarządu wo-
jewództwa Marzena Wo-
dzińska i prezes WFOŚiGW
Hanna Grunt. Główną na-
grodą w konkursie były pię-
ciodniowe warsztaty przy-
rodnicze w ośrodku w Chali-
nie.                                ABO

Oni znają
przyrodę

Jak wynika z badań,
większość Polaków uzna-
je wiedzę ekonomiczną

za nudną, brak im motywacji
do jej zdobywania. Jednocze-
śnie coraz większy odsetek
obywateli ma niespłacone zo-
bowiązania (w 2014 r. szaco-
wano je na 42 mld zł!). Osoby
te zaczynają być odnotowy-
wane jako „klienci podwyż-
szonego ryzyka” (do rejestru
dłużników trafiło już niemal
2,4 mln ludzi). To często efekt
braku wiedzy umożliwiają-
cej świadome i bezpieczne
korzystanie z oferty kredytów
i pożyczek instytucji finanso-
wych oraz nieznajomości spo-
sobów efektywnego zarzą-
dzania domowym budżetem
czy inwestowania posiada-
nych oszczędności.

Z powyższymi problemami
postanowiła zmierzyć się Wo-
jewódzka Biblioteka Publicz-
na i Centrum Animacji Kul-
tury w Poznaniu, przygoto-
wując projekt edukacyjny „Ze-
rwać z długami – jak mądrze
gospodarować domowym bu-
dżetem?”. Cykl wykładów dla
użytkowników wielkopolskich

bibliotek publicznych uzyskał
dofinansowanie z Narodowe-
go Banku Polskiego i jest re-
alizowany wspólnie z NBP 
w ramach programu edukacji
ekonomicznej Polaków.

Dlaczego o mądrym go-
spodarowaniu pieniędzmi po-
stanowiono mówić akurat 

w bibliotekach publicznych?
Organizatorzy wyszli z zało-
żenia, że te placówki – z ra-
cji swej misji kulturalnej,
społecznej i edukacyjnej 
– są doskonałym miejscem, 
w którym może odbywać się
edukacja ekonomiczna miesz-
kańców. 

W marcu, kwietniu oraz
maju zaplanowano spotka-
nia w piętnastu bibliotekach
w różnych wielkopolskich
miejscowościach. Założono,
że weźmie w nich udział oko-
ło 300 mieszkańców naszego
regionu. Frekwencja podczas
już zrealizowanych wykła-
dów wskazuje, że była to po-
trzebna inicjatywa.

Uczestnicy spotkań dowie-
dzieli się na przykład, że ana-
lizując szczegółowo budżet
domowy, można uniknąć wie-
lu kłopotów, a racjonalności
wydatkowania i ekonomicz-
nego zarządzania pieniędzmi
można się po prostu nauczyć.
Mogli też posłuchać o tym, jak
rozsądnie korzystać z do-
stępnych na rynku ofert, jak
nie wpaść w pętlę zadłużenia
i co zrobić, gdy spłacanie rat
jednak stanie się problemem.

Ostatnie z zaplanowanych
w ramach inicjatywy WBPi-
CAK spotkań odbędą się 
w najbliższych dniach w bi-
bliotekach w Jarocinie, Opa-
tówku i Śremie. „Monitor
Wielkopolski” jest patronem
medialnym projektu.      ABO

O długach w bibliotece
Wielkopolanie uczą się, jak rozsądnie gospodarować domowym
budżetem i inwestować posiadane oszczędności.

Na spotkaniu w Kępnie, które odbyło się pod koniec mar-
ca, pojawiło się 21 osób: zarówno seniorzy, podopieczni
ośrodka pomocy społecznej, jak i ludzie młodzi.
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Polecamy

Skarby Prosny

Cenne znaleziska archeolo-
giczne z najstarszego okresu
istnienia Kalisza można oglą-
dać w Muzeum Początków
Państwa Polskiego w Gnieźnie.
Wśród eksponatów wystawy
„Skarby Doliny Prosny” są
m.in. celtyckie złote monety
produkowane w I wieku p.n.e.
na terenie osady w Jankowie-
-Oszczywilku.

Jubileusz KST

Od 16 do 24 maja potrwa te-
goroczna 55. edycja Kaliskich
Spotkań Teatralnych – Festi-
walu Sztuki Aktorskiej, orga-
nizowanych przez Teatr im. 
W. Bogusławskiego w Kaliszu.
Program imprezy dostępny
jest na stronie internetowej
www.kaliskie.org.           RAK

PROMOCJA
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Piotr Ratajczak

Urządzenia i sprzęt me-
dyczny najwyższej ja-
kości, oparte na nowo-

czesnych technologiach i roz-
wiązaniach, są drogie. By
sprostać wymaganiom NFZ 
i zdobyć nowe kontrakty na le-
czenie pacjentów, wypełnić
przepisy krajowe i wytyczne
unijne, a także dostosować
warunki leczenia do standar-
dów XXI wieku, podmioty
lecznicze muszą jednak in-
westować w specjalistyczną
aparaturę.

Nowy sprzęt daje możliwo-
ść oferowania świadczeń zdro-
wotnych na światowym po-
ziomie oraz pozwala na pre-
cyzyjną diagnozę, co zwiększa
szanse na wczesne wykrycie
chorób i podjęcie skutecznej
terapii. A przy okazji powsta-
ją też bardziej komfortowe
warunki pracy dla lekarzy i
pielęgniarek.

Barierą są tylko pieniądze,
które jednak w ostatnich la-
tach udało się władzom sa-
morządu województwa wygo-

spodarować, zarówno w bu-
dżecie regionu, jak i w WRPO
2007-2013. To właśnie z tej,
kończącej się w tym roku puli
unijnych funduszy, będą sfi-
nansowane tegoroczne zaku-
py sprzętu.

Unijna kroplówka

Przedsięwzięcie, polegające
na wyposażeniu podległych
samorządowi województwa
podmiotów leczniczych w
urządzenia i sprzęt medyczny,
wpisano na listę projektów
kluczowych WRPO i podzie-
lono na dwa etapy. Pierwszy z
nich będzie kosztował 25 mln
zł (24,75 mln zł dotacji UE), 
a drugi 8 mln zł (7,9 mln 
z UE). Zakupy, by udało się je
sfinansować z eurofunduszy,
muszą być zrealizowane i roz-
liczone w 2015 r.

– W pierwszym etapie
sprzęt zostanie przekazany
do szpitali wojewódzkich w Po-
znaniu, Kaliszu, Koninie 
i Lesznie, lecznicy rehabilita-
cyjno-kardiologicznej w Ko-
wanówku, szpitala w Wolicy
oraz Wielkopolskiego Cen-

trum Pulmonologii i Torako-
chirurgii w Poznaniu – wy-
mieniał podczas kwietniowych
obrad sejmikowej Komisji
Strategii, Rozwoju Regional-
nego i Współpracy Między-
narodowej Grzegorz Potrze-
bowski, dyrektor Departa-
mentu Polityki Regionalnej
w Urzędzie Marszałkowskim
w Poznaniu.

W drugim etapie wsparcie
w postaci urządzeń medycz-
nych otrzymają: ośrodki 
rehabilitacyjne w Kiekrzu 
i Osiecznej, szpitale woje-
wódzkie w Poznaniu i Lesz-
nie, lecznica w Kowanówku
oraz Wielkopolskie Centrum
Onkologii.

Systemy do badań spiro-
metrycznych, moduły do po-
miarów dyfuzyjnych, pulsy-
kometry, zestawy do wide-
oendoskopów i polisomno-
grafii, aparaty do ergospiro-
metrii, kardiomonitory – pod
tymi skomplikowanymi na-
zwami kryją się urządzenia
ratujące zdrowie i życie pa-
cjentów. Do tego dochodzą
zakupy respiratorów (także
noworodkowych), podgrze-

wacze do krwi, pompy infu-
zyjne, aparaty USG, stół ope-
racyjny, defibrylatory, ultra-
sonografy, rezonans magne-
tyczny, zestawy RTG i wide-
okolonoskop w technologii
HD. 

Z ciekawostek można by
jeszcze dodać zakup automa-
tycznej myjni endoskopowej,
symulatora funkcji życiowych
pacjenta, neuronawigacji, wi-
rówki do kończyn dolnych 
i górnych oraz aparatu do elek-
troterapii i ultradźwięków.

Najpierw diagnoza

Projekt uwzględnia zakup
sprzętu, jego montaż i uru-
chomienie w placówkach oraz
szkolenia, jeśli okażą się ko-
nieczne, do korzystania z no-
wych urządzeń. Zakupów o ta-
kiej wartości nie prowadzi się
„w ciemno”, bez rozeznania
rzeczywistych potrzeb szpita-
li, uwag i oczekiwań persone-
lu, dokładnej analizy katalo-
gów sprzętu i sprawdzenia
wymagań NFZ. 

– Najpierw zweryfikowali-
śmy przepisy NFZ określa-

jące wymogi przy zawieraniu
kontraktów na świadczenia
zdrowotne, a także wytyczne
w zakresie doposażenia pod-
miotów leczniczych – za-
pewnia Leszek Sobieski, dy-
rektor Departamentu Zdro-
wia w UMWW. – Później py-
taliśmy dyrektorów placó-
wek o ich potrzeby, spraw-
dziliśmy potencjalnych pro-
ducentów sprzętu i urządzeń
pod kątem innowacyjności,
zastosowanych technologii
oraz oddziaływania na śro-
dowisko. 

Zakupy dostosowano też do
kwalifikacji kadry medycznej
w poszczególnych jednostkach.
Tak powstała pokaźna lista
zawierająca nazwy 216
urządzeń medycznych i wy-
posażenia związanego bezpo-
średnio z procesem leczenia. 

– Celem tych zakupów jest
poprawa jakości świadczeń
zdrowotnych w naszych jed-
nostkach, rozszerzenie ich
oferty, zwiększenie dostępu
pacjentów do świadczeń, 
a także dostosowanie pod-
miotów do wymagań NFZ 
– wymienia Leszek Sobie-

ski. – Szacujemy, że w szpi-
talach powstaną nowe miej-
sca pracy, a rocznie wykony-
wanych na tym sprzęcie
będzie około 130 tys. proce-
dur medycznych.

Zyskają głównie placówki
zajmujące się diagnostyką, le-
czeniem specjalistycznym 
i rehabilitacją. Poprzez za-
kup sprzętu do dezynfekcji
poprawi się tam bezpiecze-
ństwo i higiena pracy. Wyeli-
minowane zostaną też kosz-
towne naprawy starych
urządzeń i trudności w pozy-
skaniu części zamiennych do
nich. Ponadto mniej badań
będzie zlecanych innym szpi-
talom. A pacjenci zyskają do-
stęp do większej liczby świad-
czeń w jednym miejscu (dia-
gnozowanie, zabieg operacyj-
ny i leczenie pooperacyjne), co
przyspieszy powrót do zdrowia 
i poprawi komfort leczenia.

600 milionów

Samorząd województwa od
wielu lat wspiera inwestycje 
w ochronie zdrowia. W lu-
tym, podczas konferencji po-

Wielkopolska inwestuje w nowoczesną       medycynę
Szpitalne urządzenia i sprzęt medyczny o wartości 33 mln zł w trafią tym roku do samorządowych                 podmiotów leczniczych.

Nowoczesny sprzęt pozwala na precyzyjną diagnozę, co zwiększa szanse na wczesne wykrycie chorób i podjęcie skutecznej terapii.
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Wielkopolanie w wieku 40-65 lat, należący do grupy podwyż-
szonego ryzyka, mogą zgłosić się bez skierowania na bezpłat-
ne badania laryngologiczne diagnozujące nowotwory głowy i szyi.
Do lekarza powinny trafić osoby, u których przez 3 tygodnie wy-
stępuje jeden z kilku objawów: ból gardła, pieczenie języka, prze-
wlekła chrypka, problemy z połykaniem, guz na szyi i niedroż-
ność nosa. 
Na program profilaktyczny koordynowany przez Wielkopolskie
Centrum Onkologii samorząd województwa przeznaczył 150
tys. zł, co pozwoli zbadać 1,5 tys. pacjentów. W 2014 r. skon-
trolowano 2 tys. osób: 100 wysłano na pogłębione badania, 
a zmiany nowotworowe potwierdzono u 19 z nich.
– Przed nowotworem jamy ustnej, szyi i głowy trudno się uchro-
nić. Ale dzięki profilaktyce można go szybko zdiagnozować – wy-
jaśniał 14 kwietnia kierujący projektem prof. Wojciech Golusiński,
ordynator Kliniki Chirurgii Głowy, Szyi i Onkologii Laryngologicznej
Uniwersytetu Medycznego w Poznaniu (na zdjęciu z lewej, obok
wicemarszałek Leszek Wojtasiak i dyrektor WCO prof. Julian Ma-
licki). 
Badania prowadzą: WCO, szpitale wojewódzkie w Poznaniu, Ko-
ninie, Lesznie i Kaliszu, a także Szpital Specjalistyczny w Pile.  RAK

Przy Wojewódzkim Zakładzie
Opieki Psychiatrycznej w So-
kołówce otwarto 8 kwietnia
nowo wybudowany hostel
dla osób uzależnionych. 
W niedużym obiekcie znaj-
duje się 30 miejsc dla pa-
cjentów, sala terapeutyczna,
świetlico-jadalnia, sala za-
biegowa, łazienka oraz po-
koje dla pracowników. 
Samorząd regionu dofinan-
sował inwestycję kwotą 2
mln zł, a obecna na uroczy-
stości otwarcia członek za-
rządu województwa Marzena
Wodzińska podkreśliła, że
hostel ułatwi rehabilitację
uzależnionym pacjentom 
i przyspieszy ich powrót do
normalnego życia.       RAK

Rusza druga edycja programu profilaktyki nowotworów głowy i szyi Nowy hostel
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W 2016 r. w podległych sa-
morządowi województwa
szpitalach tętno pacjen-
ta, temperatura i ciśnienie
będą badane bezprzewo-
dowo. A elektroniczne re-
cepty i dokumentacja me-
dyczna na dyskach kom-
puterów – zastąpią wy-
pełniane dotychczas ręcz-
nie papierowe karty.

Cyfryzacja podmiotów lecz-
niczych w zakresie elektro-
nicznej dokumentacji me-
dycznej miała wejść w życie 
w ubiegłym roku, ale okaza-
ło się, że placówki medyczne
w całej Polsce nie są na nią
przygotowane. Dlatego ter-
min przesunięto na 2017 r.
Wówczas, zgodnie z przepi-
sami, ochronę zdrowia w Pol-
sce czeka prawdziwa rewolu-
cja – oznaczająca przejście 
z papierowej na cyfrową do-
kumentację medyczną.

Ambitne plany

Dane o chorobach, lekach,
wykonywanych zabiegach 
i sposobach leczenia każdego
pacjenta mają znaleźć się na
dyskach komputerów, za-
miast w papierowych tecz-
kach i przestarzałych karto-
tekach. Te wytyczne musi
spełnić każdy szpital. Czy to
możliwe? Plany są ambitne, 
a w Wielkopolsce umożliwić ma
je dotacja z budżetu regionu
przekazana w 2014 r. (22 mln
zł) i tegoroczna realizacja
dwóch projektów unijnych, któ-
re pozwolą zinformatyzować
nasze podmioty lecznicze. 

– W podległych samorzą-
dowi województwa 23 pla-
cówkach pojawi się nowocze-
sna sieć światłowodowa 
i komputerowa, umożliwia-
jąca szybkie przysyłanie da-
nych, nawet dużych plików
graficznych, tj. wysokiej ja-
kości zdjęć, filmów z operacji,
dźwięku – zapowiada Leszek
Sobieski, dyrektor Departa-
mentu Zdrowia w Urzędzie
Marszałkowskim w Pozna-

niu, opisując pierwszy z pro-
jektów. – Sieć bezpiecznej
wymiany danych między szpi-
talami o przepustowości do-
celowej sięgającej 1 GB na se-
kundę ma kosztować około
7,5 mln zł.

Cyfrowe dokumenty 
zastąpią szpitalne druczki

Drugie unijne zadanie, war-
te 35,5 mln zł, związane jest 
z wprowadzeniem usług elek-
tronicznych do zarządzania 
e-zdrowiem. Personel me-
dyczny bezprzewodowo spraw-
dzi np. pacjentom ciśnienie,
temperaturę czy tętno. Od
ręki na dowolnym kompute-
rze (podłączonym przewodo-
wo lub siecią Wi-Fi do inter-
netu) lekarz będzie mógł
przejrzeć dokumentację me-
dyczną chorego, przyjmowane
przez niego leki, wyniki ba-
dań, wcześniejsze zalecenia.
Słowem: papierowe szpitalne
druczki zastąpi nowoczesna
elektroniczna dokumentacja
medyczna.

– Lekarze będą mieli ta-
blety połączone przez sieć in-
ternetową ze szpitalnym sys-
temem komputerowym. Jeśli
pacjent będzie leżał na
OIOM-ie, to wszystkie aktu-
alne wyniki stanu jego zdro-

wia będą natychmiast do dys-
pozycji lekarzy i autoryzo-
wanego personelu medycz-
nego opiekującego się pa-
cjentem – opisuje Leszek So-
bieski.

Wyniki przyślą e-mailem

Korzyści z e-medycyny ma
być jednak więcej. Od 2017 r.
każdy szpital będzie groma-
dził dokumenty w wersji elek-

tronicznej i w taki sposób bę-
dzie mógł je udostępniać. Co
to oznacza w praktyce? Skoń-
czy się np. wysyłka kseroko-
pii dokumentacji medycznej,
wędrującej za przewożonym
pacjentem od szpitala do szpi-
tala. Chorzy po wyniki swoich
badań nie będą musieli jechać
do oddalonych często o wiele
kilometrów placówek, tylko
odbiorą je pocztą e-mailową.
To duże ułatwienie, bo ozna-
cza dla pacjentów mniejsze
koszty i oszczędność czasu.

– O wiele prostsza i bar-
dziej precyzyjna będzie te-
raz kontrola podmiotów lecz-
niczych: powstaną rejestry
świadczeń i zdarzeń medycz-
nych, uporządkujemy gospo-
darkę lekami w oddziałowych
aptekach, będziemy monito-
rować system ratownictwa
medycznego – Leszek Sobie-
ski wskazuje pozostałe zale-
ty informatyzacji służby zdro-
wia. – Ograniczymy też zu-
życie papieru i wędrówki per-
sonelu z dokumentacją, który
będzie miał teraz łatwiej, bo
biurokrację zastąpią elektro-
niczne formularze. Skutecz-
niejsza będzie ponadto ar-
chiwizacja i zabezpieczenie
danych.

Przetarg na informatyzację
(zakup sprzętu i oprogramo-
wania) 23 jednostek ochrony
zdrowia podlegających samo-
rządowi województwa ogło-
szono na początku 2015 r.
Procedury są skomplikowane,
niemniej powinny się zakoń-
czyć w tym roku, aby nowo-
czesny sprzęt trafił do placó-
wek w 2016 r.

Dwa duże projekty infor-
matyczne, mające unowo-
cześnić wielkopolską ochronę
zdrowia, kosztować mają
około 40 mln zł i prawie w ca-
łości (poza kilkuset tysiąca-
mi zł z budżetu regionu)
będą sfinansowane dzięki
dotacji unijnej z Wielkopol-
skiego Regionalnego Progra-
mu Operacyjnego na lata
2007-2013.                      RAK

Tablety i komputery dla lekarzy

W 2016 r. papierowe szpitalne druczki zastąpi cyfrowa 
dokumentacja.
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Wielkopolska inwestuje w nowoczesną       medycynę
Szpitalne urządzenia i sprzęt medyczny o wartości 33 mln zł w trafią tym roku do samorządowych                 podmiotów leczniczych.

święconej tym zagadnieniom,
podsumowano wydatki na
przedsięwzięcia medyczne. 

– W latach 2006-2014 na
modernizację w sferze ochro-
ny zdrowia wydaliśmy ponad
607 mln złotych, z czego blisko
400 mln zł pochodziło z bu-
dżetu województwa wielko-
polskiego – podliczył wówczas
marszałek Marek Woźniak.

Kilkadziesiąt mniejszych 
i większych zadań udało się
zrealizować dzięki wsparciu 
z Brukseli, bo na inwestycje 
w ochronę zdrowia zarząd wo-
jewództwa przeznaczył 56 mln
euro z WRPO 2007-2013. 
Z tych pieniędzy skorzystały
nasze szpitale, samodzielne
zakłady opieki zdrowotnej 
i centra medyczne, które in-
westowały w zakup urządzeń
medycznych, np. tomografów,
rezonansów magnetycznych,
ultrasonografów, mammogra-
fów i aparatów RTG. 

Dzięki takim przedsięwzię-
ciom rocznie prowadzonych
będzie kilkaset tysięcy badań
związanych z leczeniem wielu
różnych schorzeń. A odpo-
wiednia profilaktyka zdro-
wotna (edukacja, szkolenia 
i częstsze badania) oraz in-
formatyzacja podległych sa-
morządowi szpitali (piszemy 
o niej obok), mają stać się, obok
zakupu wyposażenia, jednym
z priorytetów województwa 
w nowym unijnym rozdaniu.

Wystarczy wspomnieć, że
tylko w 2015 r. na dofinanso-
wanie placówek ochrony zdro-
wia zaplanowano w budżecie
regionu 120 mln zł. A przecież
„kurek” z unijnymi pieniędz-
mi będzie odkręcony przez
kolejnych kilka lat, do 2022-
-2023 r. Do tego czasu nasza
medycyna powinna osiągnąć 
– oczekiwane zarówno przez
lekarzy, jak i pacjentów 
– standardy XXI wieku. �

Leszek Wojtasiak, 
członek zarządu województwa

– Na rynku usług medycznych panuje coraz większa konku-
rencja. Podlegające samorządowi województwa placówki
ochrony zdrowia muszą rywalizować o kontrakty NFZ na ba-
dania i leczenie pacjentów. Konkurują nie tylko z publiczny-
mi jednostkami, ale i z podmiotami prywatnymi, często z ka-
pitałem zagranicznym, które stać na zakup nowoczesnego
sprzętu. Dlatego musieliśmy podjąć szybkie decyzje w spra-
wie doposażenia w profesjonalny sprzęt i urządzenia medyczne
naszych jednostek. Zwiększą one w ten sposób jakość ofe-
rowanych usług i rozszerzą ofertę. Wszak dziś zarówno NFZ,
jak i pacjenci, mają coraz większe wymagania i oczekują pre-
cyzyjnej diagnostyki oraz skutecznego leczenia.
Z kolei informatyzacja służby zdrowia i przejście na elektro-
niczną dokumentację medyczną to dla nas duże wyzwanie, ale
i szansa na wejście w XXI wiek. Dzięki nowym rozwiązaniom
wiele procedur medycznych może być łatwiejszych, szybszych
i tańszych. To korzyści zarówno dla lekarzy, pielęgniarek, jak
i dla pacjentów.

Samorząd województwa przygotowuje się do budowy Wiel-
kopolskiego Centrum Zdrowia Dziecka. W budżecie regionu
na 2015 r. zapisano 10 mln zł na prace projektowe. Wstęp-
ną zgodę na sfinansowanie inwestycji z WRPO 2014+ (w 85
procentach) wyraziła Komisja Europejska, choć warunkiem
jest wpisanie budowy szpitala na ministerialną mapę potrzeb
zdrowotnych. 
Koszt przedsięwzięcia szacuje się na około 360 mln zł, a obec-
ny harmonogram zakłada rozstrzygnięcie przetargu na budowę
w połowie 2016 r. Ponad 2 lata trwać ma budowa i wyposa-
żenie obiektu, by całość była gotowa na koniec 2018 r.
Pod uwagę brane są dwie lokalizacje WCZD: przy ul. Kur-
landzkiej/Szwajcarskiej i przy ul. Lutyckiej. O ostatecznym wy-
borze zdecydują kwestie finansowe (koszty uzbrojenia dział-
ki i dostępu do drogi obok szpitala miejskiego) oraz prawo
własności gruntu leżącego w sąsiedztwie szpitala woje-
wódzkiego.
Z kolei w szpitalu dziecięcym przy ul. Krysiewicza (na zdję-
ciu) trwa przebudowa izby przyjęć (za 1 mln zł), która umoż-
liwi obsługę małych pacjentów z rodzicami w nieco lepszych
warunkach.                                                                     RAK

Co dalej ze szpitalem dla najmłodszych pacjentów?
Pod koniec kwietnia zarząd województwa zdecydował o prze-
znaczeniu 9,7 mln zł z regionalnego budżetu na sfinansowanie
zakupu drugiego akceleratora dla kaliskiej filii Wielkopolskiego
Centrum Onkologii. Ta decyzja to efekt kłopotów z kupnem
urządzenia za pieniądze rządowe.
Przypomnijmy, że 30 marca sejmik zaapelował do ministra
zdrowia o szybkie uruchomienie konkursu, który pozwoli sfi-
nansować 85 proc. kosztów kupna akceleratorów dla WCO.
Dzień później, 31 marca, ministerstwo ogłosiło konkurs, ale
jego warunki wykluczają możliwość zakupu urządzenia dla fi-
lii WCO w Kaliszu. Jak to możliwe? Resort zdrowia zamierza
dofinansować tylko wymianę starych akceleratorów (mających
więcej niż 12 lat), a wyklucza kupno urządzeń (kosztujących
około 10 mln zł) dla nowych ośrodków radioterapii.
Sytuacja była patowa, bo gotowa od listopada kaliska pla-
cówka bez drugiego akceleratora (pierwszy trafił tam z Po-
znania) nie może się ubiegać się o kontrakt NFZ na radio-
terapię onkologiczną. A przypomnijmy, że ministerstwo jesienią
ubiegłego roku wstrzymało wcześniejszą edycję konkursu, 
z którego miało być sfinansowane częściowe wyposażenie fi-
lii WCO.                                                                     RAK

Kłopot z akceleratorem
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Tablety umożliwiają dostęp
do danych pacjenta z każ-
dego miejsca w szpitalu.
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Bamber, bamberski, bam-
brejewo… – to określe-
nia, które pojawiają się

zawsze w negatywnym zna-
czeniu. Bamber to w potocz-
nym rozumieniu ktoś nie-
okrzesany, prostacki, bez gu-
stu. Rzadziej: bogaty rolnik,
ale niezbyt rozgarnięty. Jakże
daleko te znaczenia odbiegają
od rzeczywistości.

By miasto nie głodowało

Miasta zawsze były głównie
ośrodkami handlu i rzemiosła.
Żywność wytwarzano w nich
w bardzo ograniczonym za-
kresie i niewielkich ilościach,
na bieżące, domowe potrzeby.
Akt lokacyjny miasta zawsze
uwzględniał wykaz okolicz-
nych wsi, których zadaniem
było zaopatrywanie miejsco-
wości w produkty żywnościo-
we. Chłopi przywozili swój to-
war do grodu, tu go sprzeda-
wali, a równocześnie zaopa-
trywali się w potrzebne im ar-
tykuły rzemieślnicze i doko-
nywali transakcji handlowych.
Jeżeli wojna, epidemia lub
inny kataklizm powodowały
wyludnienie wsi, miasto za-
czynało głodować. Konieczne
było więc znalezienie sposobu
na zaradzenie tej sytuacji,
najczęściej poprzez osadnic-
two. W takim właśnie położe-
niu, w wyniku wojny północ-
nej i epidemii cholery, w pierw-
szej dekadzie XVIII wieku
znalazł się Poznań. 

W tym czasie w Górnej
Frankonii (Bawaria) sytu-
acja była zupełnie inna. Wy-
stępowało przeludnienie na
wsi, nie dopuszczano do roz-
drobnienia gospodarstw,
przekazując najstarszemu sy-
nowi majątek po ojcu. Nara-
stała frustracja. Realia te
zaobserwował biskup po-
znański Krzysztof Antoni
Szembek (według innych źró-
deł jego poprzednik, Michał
Bartłomiej Tarło). Postano-
wiono więc rolnikom z Bam-
bergu i okolicy zaproponować
osiedlenie się w podpoznań-
skich wsiach, na bardzo do-
godnych warunkach. Otrzy-
mywali ziarno siewne, drew-
no na odbudowę starych 
i postawienie nowych domów,
a także na pewien czas zo-
stali zwolnieni z płacenia po-
datków. Nie obowiązywała
ich pańszczyzna; podobnie
jak olędrzy, płacili czynsz.
Bezwzględnie przestrzegany
był też warunek wyznawania
religii rzymskokatolickiej,
wynikający z zarządzenia
króla Augusta II z 1710 roku,
zezwalającego jedynie katoli-
kom na osiedlanie się w gra-
nicach Polski.

Wsie Dębiec i Rataje

Za pomysłem poszły decyzje.
W dniu 1 sierpnia 1719 roku
do wsi Luboń przybyły pierw-
sze rodziny osadników z Fran-
konii. Znamy nazwiska tych
gospodarzy: Georg Seelmann,
Nicolaus Gliem, Stephan
Frankenberg, Andreas He-
igelmann, Franz Hirsch,
Johann Schmidt, Zacha-
rias Sternberg, Johann
Hinkelmann, Georg Blin-
sler, Peter Tietz, Andreas
Basler, Michael Finzel 
i Georg Engler – wszyscy
z najbliższymi rodzinami. 

Wkrótce nowi przyby-
sze zaczęli osiedlać się we
wsiach położonych głównie
na południe i na zachód od
Poznania. W 1730 roku za-
mieszkali w Dębcu i Boni-
nie, w latach 1746-1747 – w
Ratajach i Wildzie, a w latach
1750-1753 – w Jeżycach i Gór-
czynie. Z czasem osadnicy za-
częli przybywać też z innych
państw niemieckich, ale dla
uproszczenia zaczęto nazy-
wać ich wszystkich Bambra-
mi. Przyjmuje się, że łącznie
przybyło wtedy około 450-500
osób, z czasem ich liczba osią-
gnęła około 900 osób. W ów-
czesnych realiach demogra-
ficznych Poznania i okolicz-
nych wsi była to liczba na-
prawdę znacząca.

Przybysze bardzo szybko
wtopili się w otoczenie, jednak
przez kolejne pokolenia za-
chowali charakterystyczny
styl budowania, organizacji
gospodarstwa, tradycje i na-
wyki, a także codzienny ubiór.
Przede wszystkim zaś odzna-
czali się sumiennością i rze-
telnością. Wyznania katolic-
kiego, przeświadczeni o osta-
teczności decyzji osiedlenia
się nad Wartą, nie dążyli do
izolacji od polskich sąsiadów,
częste były też małżeństwa
mieszane. Od początku zresz-

tą, aby ułatwić im asymilację
i zniwelować problemy języ-
kowe, przeznaczono im ko-
ściół oo. Franciszkanów, gdzie
odprawione były dla nich na-
bożeństwa po niemiecku.

Prawdziwi Polacy

W rezultacie wystarczyło kil-
ka pokoleń, by pod względem
językowym i mentalnym Bam-
brzy niemal całkowicie się
spolonizowali, w pełni też zo-
stali przez wszystkich zaak-
ceptowani. Spokojni, praco-
wici, lojalni, nieangażujący
się w tradycyjnie polskie kon-
flikty, z czasem stali się gorli-
wymi obywatelami nowej zie-

mi i państwa; już pod koniec
XIX wieku żadna z rodzin
bamberskich nie deklarowała
niemieckiego pochodzenia. 

W latach 80. XIX wieku, 
w okresie nasilonej germani-
zacji, Bambrzy sprawili wiel-

ki zawód urzędnikom nie-
mieckim, gdy wyraźnie zażą-
dali na Ratajach nauczycieli
Polaków w szkole. Pod wzglę-
dem świadomości narodowej
mogli i mogą służyć przykła-
dem dla niejednego rodowite-
go Polaka. W czasie Powsta-
nia Wielkopolskiego i podczas
II wojny światowej byli jed-
noznacznie polskimi patrio-
tami. Aż do wybuchu II
wojny światowej pojęcie
„bamber” miało zabar-
wienie pozytywne, ozna-
czało solidnego, rzetel-
nego gospodarza; nie-
sprawiedliwe znaczenie
pejoratywne (nawet
poza Wielkopolską) po-
jawiło się dopiero przed
kilkudziesięcioma laty.

Z czasem Bambrzy za-
jęli się nie tylko pracą na
roli. Byli wśród nich kup-

cy, jak Jan Daierling, wła-
ściciel jednego z najwięk-

szych w Polsce sklepów z wy-
robami żelaznymi, przy ulicy
Szkolnej. Z rodzin bamber-
skich wywodzili się (i wywo-
dzą) też rzemieślnicy, inte-
lektualiści i ludzie pióra, jak
Sławomir Leitgeber, kroni-
karz życia wielkopolskich zie-
mian, pisarze i dziennikarze
jak Juliusz Kubel i Anna Plen-
zler. Jeżeli dziś spotkamy
Wielkopolanina o nazwisku
Muth, Leitgeber, Plenzler, Au-

müller czy Paetz – z pewno-
ścią mamy do czynienia z po-
tomkami przybyszów z Nie-
miec sprzed 250 lat.

Niebamberskie symbole

Z Bambrami w Poznaniu
związane są dwa akcenty wi-
zualne: charakterystyczne
stroje kobiet i posążek w cen-
trum Starego Rynku, opodal
Ratusza. Przypadek zrządził,
że oba te elementy z Bamber-
giem… nie mają wiele lub
zgoła nic wspólnego. 

Strój bamberski (tylko żeń-
ski) jest swoistą mieszanką
różnych strojów regionalnych
oraz inwencji kobiet. Składa
się z charakterystycznego 
kaftanika (jaczki), spódnicy
– w kilku pastelowych kolo-

rach i czepka, u panny – wiel-
kiego kornetu ozdobionego

kwiatami. Bamberki bardzo
barwnie prezentują się pod-
czas swoich świąt i uroczy-
stości kościelnych. Kilka lat
temu wzbudziły jednak kon-
sternację „prawdziwych” Bam-
berek przybyłych z Frankonii
w swoich autentycznych stro-
jach z tamtych stron…

Interesująca i nieco zabaw-
na jest geneza „bamberki” 
z posążka. Pomniczek, spo-
rządzony przez niemieckiego
rzeźbiarza jako reklama wi-
niarni Goldenringa na naroż-
niku ulicy Woźnej i Starego
Rynku, przedstawia Jadwigę
Gadziemską (wtedy Jakub-
czak), jedną z pracownic lo-
kalu, która pochodziła z pod-
poznańskiego Piątkowa i nie
miała nic wspólnego z przy-
byszami z Niemiec. Poza tym
panna Jadwiga ubrana jest nie
w strój bamberski, lecz sza-
motulski – tak więc poza
umowną nazwą ten posążek
nie ma nic wspólnego z Bam-
brami. Pomnik, odsłonięty 
w 1915 roku, kilkakrotnie prze-
noszony – ostatecznie od 1996
roku stoi w obecnym miejscu,
między Ratuszem i Wagą Miej-
ską – jest dziś jednym z sym-
boli miasta, fetowany przez
Bambrów w sierpniu każdego
roku – i niech już tak zostanie.

Zostawili ślady

Po II wojnie światowej nie
było klimatu dla kultywo-
wania tradycji „niemieckich”
Bambrów. Dopiero w lipcu
1993 roku, w ramach Towa-
rzystwa Miłośników Miasta
Poznania, powstało Koło
Bambrów Poznańskich, któ-
re trzy lata później prze-
kształciło się w Towarzystwo
Bambrów Poznańskich, kie-
rowane przez prof. Marię Pa-
radowską (nie-Bamberkę),
niestrudzoną propagatorkę
tradycji. Organizacja ta do-
prowadziła do otwarcia w li-
stopadzie 2003 roku mu-
zeum, nieopodal Muzeum Et-
nograficznego, przy ulicy Mo-
stowej. Można tam zobaczyć
wnętrze domu bamberskiego,
poznać związane z nimi
przedmioty, a członkowie to-
warzystwa, zwłaszcza pod-
czas corocznej Nocy Muzeów
oprowadzają licznych zwie-
dzających, przypominając 
o tradycjach przodków.

Bambrzy wciąż są obecni 
w życiu Poznania, a ślady ich
działalności, gospodarstwa
(zwłaszcza na Wildzie i Jeży-
cach), kościoły i kapliczki,
przypominają o niepotrzeb-
nych uprzedzeniach oraz po-
żytku płynącym z nauki od in-
nych.

Marek Rezler

Bamber – to brzmi dumnie

„Bamberka” z pomnika na Starym Rynku, który stał się 
jednym z symboli Poznania, tak naprawdę z Bambrami… 
niewiele ma wspólnego.
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Zagroda Bamberska – mieszczące dziś hotel i restaurację odrestaurowane autentyczne
gospodarstwo – to jeden ze śladów działalności Bambrów, jakich wiele pozostało zwłasz-
cza na poznańskich Jeżycach i Wildzie.
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Spokojni, pracowici, lojalni,
nieangażujący się w tradycyjnie
polskie konflikty, z czasem

Bambrzy stali się gorliwymi
obywatelami nowej ziemi i państwa; już
pod koniec XIX wieku żadna z rodzin
bamberskich nie deklarowała
niemieckiego pochodzenia.

Niemal trzysta lat temu we wsiach pod Poznaniem osiedlili się pierwsi przybysze z bawarskiej
Frankonii. Od tego czasu wciąż są obecni w życiu stolicy Wielkopolski.
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WOJEWÓDZKA RADA BEZPIECZEŃSTWA RUCHU DROGOWEGO W POZNANIU
www.brd.poznan.pl

2200  kkwwiieettnniiaa  ooddbbyyłłoo  ssiięę  ppoossiiee--
ddzzeenniiee  WWoojjeewwóóddzzkkiieejj  RRaaddyy  BBeezz--
ppiieecczzeeńńssttwwaa  RRuucchhuu  DDrrooggoowwee--
ggoo  ww  PPoozznnaanniiuu..

Obrady poprowadził woje-
woda Piotr Florek, zastępca
przewodniczącego wojewódz-
kiej rady brd.

W pierwszej części spotka-
nia dyrektorzy wojewódzkich
ośrodków ruchu drogowego
omówili działania na rzecz po-
prawy bezpieczeństwa na dro-
gach naszego regionu, reali-
zowane przez poszczególne
placówki w 2014 r. Przedsta-
wili także plany tegorocznych
wydatków w części przezna-
czonej na poprawę bezpie-
czeństwa ruchu drogowego 
w Wielkopolsce.

Podobnie jak w latach ubie-
głych, przewidziano zakup spe-
cjalistycznego sprzętu do ra-
townictwa drogowego oraz
kontroli drogowych, doposa-
żenie szkolnych pracowni wy-
chowania komunikacyjnego,
miasteczek ruchu drogowe-
go, opracowanie materiałów
oświatowych, zakup książe-
czek o tematyce komunika-
cyjnej, materiałów odblasko-
wych dla dzieci, itp.

W drugiej części posiedzenia
Paweł Katarzyński, p.o. dyrek-
tora Wielkopolskiego Zarządu
Dróg Wojewódzkich w Pozna-
niu, omówił działania WZDW
prowadzone w ubiegłym roku
na drogach wojewódzkich, 
w tym również realizowany
wspólnie z WORD-ami program
likwidacji zagrożeń na dojściach
do szkół dzieci i młodzieży.

Następnie Agnieszka Ku-
biakowska-Michalak, sekre-
tarz wojewódzkiej rady brd i dy-
rektor Departamentu Infra-
struktury UMWW, przekazała
informacje na temat narodo-
wego programu brd 2013-
-2020 oraz podjęcia prac nad
wielkopolskim programem brd,
który będzie opisywał zadania
realizowane przez instytucje 
i organizacje szczebla woje-
wódzkiego. Zaproponowała też
powołanie zespołu do opraco-
wania tego dokumentu.

W ostatniej części posie-
dzenia Andrzej Rogoziński, dy-
rektor Interaktywnego Cen-
trum Bezpieczeństwa ŠKODA
Auto Lab, przedstawił działal-
ność projektu na rzecz popra-
wy bezpieczeństwa w ruchu
drogowym. Zapoznał zebra-
nych z realizowanymi w cen-
trum zajęciami, stanowiący-
mi kompleksowy system edu-
kacji motoryzacyjnej, kiero-
wanej do wszystkich uczestni-
ków ruchu drogowego.

MMaarreekk  SSzzyykkoorr  WWOORRDD  PPoozznnaańń

O bezpieczeństwie 

99  kkwwiieettnniiaa,,  ww  rraammaacchh  IIII  WWiieell--
kkooppoollsskkiieeggoo  FFoorruumm  PPrrooffiillaakkttyy--
kkii  BBeezzppiieecczzeeńńssttwwaa  RRuucchhuu  DDrroo--
ggoowweeggoo,,  nnaa  tteerreenniiee  MMTTPP  oodd--
bbyyłłaa  ssiięę  kkoonnffeerreennccjjaa  ppoośśwwiięę--
ccoonnaa  pprroobblleemmaattyyccee  ppoopprraawwyy
bbeezzppiieecczzeeńńssttwwaa  nnaa  nnaasszzyycchh
ddrrooggaacchh..

Otwierając konferencję, wiel-
kopolski komendant woje-
wódzki policji w Poznaniu insp.
Rafał Batkowski przedstawił
działania funkcjonariuszy wy-
działu ruchu drogowego na
rzecz poprawy bezpieczeństwa
na drogach w naszym regionie.
Zwrócił też uwagę na znacze-
nie wspólnych przedsięwzięć
profilaktycznych, podejmowa-
nych przez różne podmioty,
instytucje rządowe, samorzą-
dowe czy organizacje poza-
rządowe, na rzecz edukacji
komunikacyjnej wszystkich
uczestników ruchu drogowego.

Wicemarszałek wojewódz-
twa Wojciech Jankowiak mówił
z kolei o zagadnieniach zwią-
zanych z dynamicznie rozwija-

jącą się komunikacją samo-
chodową i rozwojem infra-
struktury drogowej. Podkreślił
konieczność ciągłej edukacji

kierowców, którzy lekceważąc
przepisy ruchu drogowego, są
sprawcami największej liczby
wypadków i zdarzeń drogo-
wych. 

Po wystąpieniu wicemar-
szałka nastąpiło przekazanie,
na ręce komendanta wielko-
polskiej policji, kluczyków do
dwóch nowych nieoznakowa-
nych radiowozów, wyposażo-
nych w wideorejestratory. Za-
kup pojazdów sfinansowano 
z pieniędzy wojewódzkich
ośrodków ruchu drogowego 
w Kaliszu i Poznaniu na wnio-
sek Wojewódzkiej Rady Bez-
pieczeństwa Ruchu Drogowe-
go. Kluczyki do nowych pojaz-
dów przekazywali p.o. dyrek-
tora WORD w Poznaniu Paweł
Guzik oraz dyrektor WORD 
w Kaliszu Stanisław Piotrowski.

Następnie Paweł Guzik
przedstawił działalność edu-

kacyjną i profilaktyczną Woje-
wódzkiego Ośrodka Ruchu Dro-
gowego w Poznaniu w zakresie
bezpieczeństwa ruchu drogo-
wego. Poznański ośrodek, 
podobnie jak inne WORD-y
w całym kraju, wspomaga
wczesną edukację komunika-
cyjną przedszkolną i szkolną,
stara się kształtować bez-
pieczne i kulturalne zachowa-
nia u-czestników ruchu dro-
gowego, a także wspomaga
technicznie policję oraz pod-
mioty biorące udział w ratow-
nictwie drogowym.

W opinii uczestników forum,
długofalowe zaangażowanie
wielu podmiotów w działal-
ność na rzecz bezpieczeństwa
ruchu drogowego powinno
zmniejszyć liczbę niebezpiecz-
nych zdarzeń na polskich jezd-
niach.

MMaarreekk  SSzzyykkoorr  WWOORRDD  PPoozznnaańń

Nowe samochody dla wielkopolskiej policji

Na zdjęciu uroczystość przekazania kluczyków do nowych
samochodów policyjnych.
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Przedsięwzięcie powsta-
ło przy współpracy władz
miasta, Wojewódzkiego

Ośrodka Ruchu Drogowego 
w Poznaniu, lubońskich szkół,
policji i straży miejskiej. Zgod-
nie z porozumieniem, podpi-
sanym w ubiegłym roku, po-
znański WORD wyposażył 
w sprzęt multimedialny i po-
moce dydaktyczne pracownie
wychowania komunikacyjne-
go w Szkole Podstawowej nr 3
i Gimnazjum nr 2 w Luboniu,
wymalował miasteczko ruchu
drogowego na boisku gimna-
zjalnym oraz przekazał pla-

cówkom oświatowym nie-
zbędny sprzęt (rowery i kaski,
znaki drogowe, sygnalizatory)
do prowadzenia zajęć prak-
tycznych.

Celem takich przedsięwzięć
jest prowadzenie szeroko po-
jętej działalności oświatowej
wśród dzieci i młodzieży szkol-
nej w zakresie bezpieczeń-
stwa ruchu drogowego, a tak-
że uświadamianie wszystkim,
również dorosłym, istoty za-
grożeń, wynikających z uczest-
nictwa w ruchu drogowym. 

Wkrótce po otwarciu, 16
kwietnia, lubońskie miastecz-

ko ruchu drogowego było go-
spodarzem finału powiatowe-
go XXXVIII Ogólnopolskiego
Turnieju Bezpieczeństwa w Ru-
chu Drogowym dla szkół pod-
stawowych i gimnazjów z po-
wiatu poznańskiego i z Po-
znania.

Dzieci i młodzież brały udział
w czterech konkurencjach:
rozwiązywaniu testu obejmu-
jącego wiadomości z przepisów
ruchu drogowego, przejeździe
na rowerze po torze przeszkód,
udzielaniu pierwszej pomocy
przedmedycznej oraz przejeź-
dzie, zgodnie z przepisami, po

wylosowanej trasie w mia-
steczku ruchu drogowego.

W kategorii szkół podsta-
wowych z powiatu poznań-
skiego zwycięzcami zostali
uczniowie Szkoły Podstawo-
wej w Jeziorkach, a wśród po-
znańskich placówek – ucznio-
wie Szkoły Podstawowej nr
19. Spośród szkół gimnazjal-
nych najlepszym – w powiecie
poznańskim – okazało się Gim-
nazjum im. Janusza Korczaka
w Strykowie, a w Poznaniu 
– Gimnazjum nr 2. 

Zwycięskie drużyny będą re-
prezentować Poznań i powiat

poznański w finale wojewódz-
kim, który odbędzie się 12
maja w Pile.

Turnieje bezpieczeństwa 
w ruchu drogowym już od po-
nad trzydziestu lat popularyzują
przepisy i zasady bezpieczne-
go poruszania się po drogach.
Kształtują partnerskie zacho-
wania wobec innych uczestni-
ków ruchu, upowszechniają
podstawowe zasady i umiejęt-
ności udzielania pierwszej po-
mocy, a także promują rower
jako środek komunikacji, re-
kreacji i sportu.

MMaarreekk  SSzzyykkoorr  WWOORRDD  PPoozznnaańń

Młodzież na rowerach w Luboniu
11 marca zainaugurowało działalność kolejne miasteczko ruchu drogowego. 

Zmagania turniejowe (16 kwietnia) w nowym miasteczku ruchu drogowego w Luboniu.
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Uroczystość otwarcia lubońskiego obiektu odbyła się 11 marca.
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OO  ttyymm,,  jjaakk  bbaarrddzzoo  WWiieellkkooppooll--
sskkaa  zzmmiieenniiłłaa  ssiięę  ddzziięękkii  ddoottaa--
ccjjoomm  uunniijjnnyymm,,  mmoożżnnaa  pprrzzeekkoo--
nnaaćć  ssiięę  ppooddcczzaass  tteeggoorroocczznnyycchh
DDnnii  OOttwwaarrttyycchh  FFuunndduusszzyy  EEuurroo--
ppeejjsskkiicchh..  

Jeszcze tylko do niedzieli
10 maja będzie można odwie-
dzić miejsca, które powstały
lub przeszły spektakularne me-
tamorfozy przy udziale unij-
nych pieniędzy. Liczba przygo-
towanych atrakcji jest impo-
nująca.

W Poznaniu będzie można
m.in. zajrzeć do Muzeum Ar-
chidiecezjalnego i Muzeum Li-
terackiego Henryka Sienkie-
wicza. Sporo emocji czeka 
w piątek, 8 maja na odwie-
dzających centrum sportowo-
rekreacyjne Malta Ski. Najod-
ważniejsi będą mogli skorzy-
stać z przejażdżki – zapierają-
cą dech w piersiach – kolejką
górską Adrenaline (50 proc. ra-

batu w ramach Dni Otwartych
Funduszy Europejskich). Tor
kolejki ma pół kilometra dłu-
gości, prowadzi licznymi za-
krętami aż do pętli zakręconej
o 360 stopni! Dwuosobowe
wagoniki mkną z prędkością
40 km na godzinę. Emocji
więc nie zabraknie. 

Warto wybrać się również do
innych miejscowości regionu,
w których także przygotowano
sporo atrakcji. I tak na przykład
w Prusimiu będzie można zwie-
dzić skansen miniatur zabu-
dowy osadnictwa olender-

skiego, zobaczyć autentyczny
wiatrak holenderski z XVIII
wieku, a także wysłuchać opo-
wieści o Krainie 100 Jezior 
i Puszczy Noteckiej. W nie-
wielkiej miejscowości Piłka
odkrywać można tajemnice
pierwszego w Polsce Parku
Grzybowego, w którym „ro-
sną” gigantyczne modele grzy-
bów – osiągające nawet trzy
metry wysokości! 

Miłośników aktywnego wy-
poczynku zapraszamy z kolei
do odwiedzenia nabrzeża War-
ty w Sierakowie. Organizatorzy
przygotowali widowiskowe po-
kazy rzeczne, m.in. hydrofo-
bowej pływającej zapory sorp-
cyjnej i zapory przeciwpowo-
dziowej.

Szczegółowy program wy-
darzeń odbywających się 
w Wielkopolsce można znaleźć
na stronie: www.dniotwarte.eu. 

KKAARR

Atrakcje z projektami
PPiieerrwwsszzee  ppoossiieeddzzeenniiee  KKoommii--
tteettuu  MMoonniittoorruujjąącceeggoo  WWiieellkkoo--
ppoollsskkii  RReeggiioonnaallnnyy  PPrrooggrraamm
OOppeerraaccyyjjnnyy  nnaa  llaattaa  22001144--22002200
ooddbbyyłłoo  ssiięę  2200  kkwwiieettnniiaa..  

W trakcie spotkania omó-
wione i zatwierdzone zostały
kryteria oceny projektów do wy-
branych działań i poddziałań
WRPO 2014+, choć możliwe
są jeszcze prace mające na
celu skorygowanie niektórych
założeń. Przyjęcie zasad oceny
projektów to istotny sygnał dla
beneficjentów, którzy z nie-
cierpliwością czekają na pierw-
sze nabory projektów.

– Prawdopodobnie pierwszy
nabór wniosków zostanie ogło-
szony w maju lub czerwcu i bę-
dzie dotyczyć wsparcia dla
przedszkoli. Kolejne spodzie-
wane są kilka tygodni później 
– mówi marszałek Marek Woź-
niak, przewodniczący Komitetu
Monitorującego WRPO 2014+.

– Mają one dotyczyć: kultury, in-
formatyzacji jednostek publicz-
nych (konkretnie geodezji), go-
spodarki niskoemisyjnej (zakup
taboru dla komunikacji publicz-
nej), termomodernizacji oraz
wsparcia przedsiębiorczości. 

W trzecim kwartale plano-

wanych jest również kilka kon-
kursów o dotacje unijne w ra-
mach działań finansowanych 
z Europejskiego Funduszu Spo-
łecznego. 

Kolejne posiedzenie komi-
tetu monitorującego odbędzie
się 16 czerwca.                PPIITT

Nabory już niebawem

Komitet monitorujący to niezależny organ pełniący funkcje
doradczo-opiniodawcze. Będzie zajmował się przeglądem
wdrażania i postępów w realizacji WRPO 2014+.
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Na początku czerwca
park technologiczny
YouNick (dawniej Nickel

Technology Park Poznań) po-
większy się o prawie 500 me-
trów kw. W podpoznańskich
Złotnikach kończy się budowa
nowoczesnego biurowca in-
spirowanego filozofią Doliny
Krzemowej. Przedsięwzięcie
jest współfinansowane z pie-
niędzy WRPO 2007-2013.

Kierujący YouNick twierdzą,
że to pierwszy w kraju prywat-
ny park technologiczny, który
w centrum swojej działalności
stawia człowieka – najemcę,
pracownika i pomysłodawcę in-
nowacji. Czy tak faktycznie
jest, będzie można się prze-
konać już za kilka tygodni. 
W czerwcu bowiem planowane
jest oddanie do użytku nowo-
czesnego biurowca. W  trzy-
piętrowym budynku, zaprojek-
towanym w stylu industrialnym,
oprócz otwartej powierzchni
biurowej powstanie m.in. no-
woczesne centrum konferen-
cyjne, specjalne biura dedy-
kowane startupom. 

– Na budowie naszego trze-
ciego biurowca trwają obec-
nie ostatnie prace wykończe-
niowe. W nowym budynku po-

stawiliśmy na elastyczne, ła-
twe do zaadaptowania do po-
trzeb najemców powierzch-
nie biurowe typu open oraz na
optymalizujące koszty wynaj-

mu przestrzenie wspólne 
– mówi Dagmara Nickel, pre-
zes parku technologicznego
YouNick. – Do Złotnik zapra-
szamy nie tylko spółki z sek-

tora BIO i IT oraz startupy, ale
każdą firmę, której zależy na
szybkim rozwoju w biurach
zainspirowanych trendami 
z Doliny Krzemowej, na sy-

nergii z innymi najemcami,
programach wspierających
rozwój pracowników.

Sercem nowego obiektu jest
szerokie atrium na styku
wszystkich kondygnacji, w któ-
rym zawieszono pięć ogólno-
dostępnych salek spotkań. Na
parterze znajduje się recepcja,
a także otwarta dla wszystkich
chętnych, serwująca zdrowe
posiłki restauracja KarmNick
oraz nowoczesne centrum kon-
ferencyjne. 

– W YouNick od samego po-
czątku oferujemy coś więcej
niż tylko powierzchnię biuro-
wą. Nasi najemcy mają np.
możliwość udziału w grupach
zakupowych oraz inicjatywach

służących integracji i wymia-
nie usług pomiędzy różnymi
firmami. Z pracy w parku 
z pewnością będą zadowole-
ni także pracownicy. Specjal-
nie dla nich na naszym tere-
nie działa dwujęzyczne przed-
szkole kompetencyjne, myj-
nia, a już niebawem, także wy-
jątkowa restauracja – wyjaśnia
Natalia Uchman, odpowie-
dzialna w Złotnikach za usłu-
gi HumaNick.

Park YouNick funkcjonuje
od 8 lat. Na jego terenie, w bli-
sko 60 firmach, pracuje obec-
nie prawie 600 osób. Dalsze
20-30 spółek zapełni jeszcze
w tym roku nowo powstający
trzeci biurowiec.             PPIITT

Dolina Krzemowa po poznańsku
W czerwcu powiększy się park technologiczny w Złotnikach, dofinansowany przez UE.

� 8 lat działalności
� 33 ha powierzchni inwestycyjnej
� blisko 13 tys. m2 powierzchni biurowej
� 12 tys. m2 powierzchni magazynowej
� 1,2 tys. m2 powierzchni biurowej i laboratoryjnej 

dla branży bio/med.
� blisko 20 innowacyjnych spółek zależnych z branży ICT,

BIO i Life Science oraz ochrony środowiska 
� blisko 60 firm – najemców parku
� prawie 600 osób pracujących na terenie parku 
� 60 dzieci w dwujęzycznym przedszkolu

Restauracja KarmNick – specjalizująca się w serwowaniu zdrowych posiłków – będzie
otwarta dla wszystkich chętnych. 
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YouNick w liczbach:
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OOssoobbyy  zzaaiinntteerreessoowwaannee  ppoozzyy--
sskkaanniieemm  uunniijjnneeggoo  wwssppaarrcciiaa
ppoowwiinnnnyy  ooddwwiieeddzziićć  ttrrwwaajjąąccee
wwłłaaśśnniiee  ww  kkiillkkuu  mmiiaassttaacchh  WWiieell--
kkooppoollsskkii  TTaarrggii  FFuunndduusszzyy  EEuurroo--
ppeejjsskkiicchh..  

W ich trakcie będzie można
dowiedzieć się, jak skutecznie
ubiegać się o unijne pieniądze
w ramach nowych programów
operacyjnych. Targi zaplano-
wano w pięciu miastach re-
gionu. Odbyły się one już 
w Pile (6 maja), a 8 maja gosz-
czą w Lesznie. 

Przed nami jeszcze kolejne
spotkania: 18 maja w Kaliszu,
20 maja w Poznaniu i 28
maja w Koninie. Każdego dnia
trwać będą w godzinach od 10
do 14. Miejscem targów w by-
łych miastach wojewódzkich
będą Państwowe Wyższe
Szkoły Zawodowe, natomiast
w Poznaniu impreza odbędzie
się w Sali Ziemi na terenie
MTP. 

Oprócz konferencji głównej,
podczas której omówiony zo-
stanie proces wdrażania Wiel-
kopolskiego Regionalnego Pro-
gramu Operacyjnego na lata
2014-2020, organizatorzy za-
planowali panel ekspercki 
i konsultacje z pracownikami
punktów informacyjnych fun-
duszy europejskich oraz przed-
stawicielami instytucji wdra-
żających WRPO 2014+. Po-
rady udzielane będą przez cały
czas trwania targów. 

Szczegółowy program tego-
rocznych wydarzeń zamiesz-
czony jest na stronie: www.
wrpo.wielkopolskie.pl. Tam też
(za pośrednictwem formula-
rza online) chętni mogą zgła-
szać chęć uczestnictwa w spo-
tkaniach.                       PPIITT

Majowe
targi funduszy

UUsszzcczzeeggóółłoowwiieenniiee  WWiieellkkooppooll--
sskkiieeggoo  RReeggiioonnaallnneeggoo  PPrrooggrraa--
mmuu  OOppeerraaccyyjjnneeggoo  nnaa  llaattaa
22001144--22002200  ttoo  ddookkuummeenntt,,  nnaa
ppooddssttaawwiiee  kkttóórreeggoo  ooddbbyywwaaćć
ssiięę  bbęęddzziiee  rreeaalliizzaaccjjaa  WWRRPPOO
22001144++..  

Konsultacje społeczne za-
pisów tego opracowania za-
kończyły się w pierwszej po-
łowie marca. 13 kwietnia z ko-
lei zarząd województwa wiel-
kopolskiego przyjął pierwszą
część „Szczegółowego opisu
osi priorytetowych WRPO
2014+”. Z jej zawartością
można się zapoznać na stronie
internetowej programu regio-
nalnego: www.wrpo.wielko-
polskie.pl w zakładce poświę-
conej perspektywie finansowej
2014-2020.                   PPIITT

Szczegółowo
o WRPO 2014+

– Zakończenie negocjacji 
z Komisją Europejską, do-
tyczących ostatecznego
kształtu Wielkopolskiego
Regionalnego Programu
Operacyjnego na lata 2014-
-2020, nastąpiło jeszcze 
w ubiegłym roku. Czy zało-
żone cele zostały osiągnię-
te? Jak przebiegały finalne
rozmowy? Jakie kwestie
były najważniejsze dla Wiel-
kopolski?
– Bardzo mi zależało, by nego-
cjacje zakończyć jak najszyb-
ciej. Niestety, z przyczyn od nas
niezależnych trwały one znacz-
nie dłużej, niż pierwotnie są-
dziłem. Ostatecznie WRPO
2014+ został zatwierdzony
przez Komisję Europejską 17
grudnia 2014 r. I tak jednak
uważam, że finał tych kluczo-
wych rozmów, który nastąpił
późną jesienią, okazał się suk-
cesem. Nasz program regio-
nalny znalazł się wśród tych nie-
licznych w Europie, które zo-
stały przyjęte przed końcem
2014 r. Najistotniejsze jest
jednak to, że nie odbyło się to
kosztem ustępstw z naszej
strony. Wręcz odwrotnie, uda-
ło nam się wynegocjować nie-
zmiernie ważne i korzystne dla
regionu zapisy programu.
– Co się zatem udało?
– Niewątpliwym sukcesem było,
że udało nam się uniknąć kwo-
towego ograniczenia wsparcia
terenów inwestycyjnych. Na-
szym kluczowym celem jest
wyrównywanie dysproporcji roz-
wojowych, jakie istnieją w re-
gionie. Dlatego bardzo się cie-
szę, że otrzymaliśmy zgodę na
wsparcie obszarów strategicz-
nej interwencji. Część unijnego
wsparcia będzie adresowana do
określonych obszarów, bądź te
obszary otrzymają preferencje
w ramach poszczególnych kon-
kursów. Jedną z form wsparcia
w ramach OSI będą „koperty fi-
nansowe” dla ośrodków sub-
regionalnych, czyli Konina,
Gniezna, Piły i Leszna wraz z ich
„przedmieściami”, powiązany-
mi z nimi funkcjonalnie. 
– Czy wśród wspomnianych
korzyści jest zgoda na fi-
nansowanie także konkret-
nych inwestycji w regionie? 
– Gdy mówię o konkretnych
przedsięwzięciach, to mam na
myśli np. Wielkopolskie Cen-
trum Zdrowia Dziecka w Po-
znaniu, na którego budowę do-
staliśmy z Brukseli zielone świa-
tło, oraz modernizację linii ko-
lejowej Poznań – Piła. Takich
sukcesów jest oczywiście wię-
cej. Zaliczyć do nich można

czterokrotne (w stosunku do
pierwotnego stanowiska KE)
zwiększenie wsparcia dla stra-
ży pożarnych czy możliwość
budowy centrów napraw tabo-
ru dla potrzeb Kolei Wielkopol-
skich.
– A porażki? Nie było ich?
– Największym problemem jest
znaczące ograniczenie możli-
wości dofinansowania dróg lo-
kalnych. To bardzo niekorzyst-
ne rozwiązanie, bo samorządów
zazwyczaj nie stać na prowa-
dzenie tak kosztownych inwe-
stycji za własne pieniądze. Nie-
stety w tej sprawie mieliśmy
związane ręce. Takie ustalenia
zostały bowiem zawarte w umo-
wie partnerstwa, która nadała
ramy wszystkim programom
operacyjnym.
– Czy zaakceptowany WRPO
2014+ jest inaczej „skrojo-
ny” niż poprzedni? Co zna-
lazło się na pierwszym pla-
nie?
– Różnic między poprzednim 
a obecnym programem regio-
nalnym jest wiele. Najważniej-
szą zmianą jest włączenie do
WRPO 2014+ sfery społecznej,
czyli głównie tzw. miękkich pro-
jektów wspieranych z Europej-
skiego Funduszu Społeczne-
go. Głównym celem WRPO
2014+ jest „poprawa konku-
rencyjności i spójności woje-
wództwa”. Uwzględnione w pro-
gramie priorytety dotyczą po-
prawy infrastruktury, szczegól-
nie transportowej (m.in. drogi,

koleje, zbiorowy transport miej-
ski). Jedne z najistotniejszych
są działania w zakresie badań,
rozwoju technologicznego i in-
nowacji oraz przedsiębiorczości.
Dużą wagę przywiązujemy do
rozwoju szeroko pojmowanego
społeczeństwa informacyjne-
go. Do priorytetów należą po-
nadto działania zmierzające do
wzrostu zatrudnienia oraz ak-
tywizacji osób bezrobotnych 
i zagrożonych utratą pracy czy
poprawy edukacji. Spory nacisk
położyliśmy także na poprawę

stanu środowiska. Istotne będą
również działania wpływające
na wyrównywanie dysproporcji
rozwojowych występujących 
w Wielkopolsce. 
– Na jakie cele zostanie
przeznaczonych najwięcej
pieniędzy?
– W tym przypadku nie mieliśmy
problemu z decyzją. Najważ-
niejszy jest bowiem zastrzyk fi-
nansowy dla gospodarki, stąd

decyzja, że największa część
alokacji przypadła na wsparcie
przedsiębiorców. 
– Unijnych pieniędzy nie bę-
dzie mógł jednak otrzymać
każdy przedsiębiorca, który
złoży ciekawy wniosek. Klu-
czem do takiego wsparcia
są teraz „inteligentne spe-
cjalizacje”.
– Bruksela wprowadziła nowe
wymagania. Rzeczywiście, pie-
niądze mają trafiać do biznesu,
ale nie na zasadzie każdemu po
trochę, tylko zgodnie z regio-

nalnymi strategiami inteligent-
nych specjalizacji. Co to jest?
To zdiagnozowane branże go-
spodarki, w których Wielko-
polska jest mocna. Chodzi o to,
by je właśnie wspierać. Istotne
jest tu takie powiązanie nauki
i biznesu, by projekty powsta-
jące w laboratoriach mogły tra-
fić do produkcji. Wsparcie
przedsiębiorców w zakresie
B+R (badania i rozwój) będzie
odbywać się wyłącznie w ra-
mach inteligentnych specjali-
zacji.
– Czy wiemy już, jakie będą
wielkopolskie specjalizacje?
– Ostatecznie w naszym regio-
nie wyłoniono sześć obszarów, 
w których będziemy się spe-
cjalizować. Są to: biosurowce 
i żywność dla świadomych kon-
sumentów, wnętrza przyszłości,
przemysł jutra, wyspecjalizo-
wane procesy logistyczne, roz-
wój oparty na ICT (teleinfor-
matyce) oraz nowoczesne tech-
nologie medyczne. 
– Ważnym dokumentem, któ-
ry był negocjowany jesie-
nią, jest kontrakt teryto-
rialny dla województwa wiel-
kopolskiego. Jakie jest jego
znaczenie?
– Kontrakt terytorialny to umo-
wa, którą Zarząd Województwa
Wielkopolskiego zawarł z Radą
Ministrów. Jest on narzędziem,
które pozwoli na lepszą koor-
dynację działań szczebli rządo-
wego i samorządowego oraz na
dopasowanie finansowania in-
westycji do specyficznych po-

trzeb i mocnych stron naszego
regionu. Szacuje się, że łączne
zaangażowanie środków pu-
blicznych, europejskich i kra-
jowych na działania z zakresu
polityki rozwoju w latach 2014-
-2023 w ramach obecnej edy-
cji kontraktu dla Wielkopolski
może wynieść około 29,6 mld
zł. W umowie, którą podpisali-
śmy w listopadzie ubiegłego
roku, określiliśmy wspólnie 
z rządem cele i przedsięwzięcia
priorytetowe, mające istotne
znaczenie dla rozwoju kraju 
i naszego województwa. 
– Mógłby pan podać przy-
kład takich przedsięwzięć?
– Inwestycji jest sporo. Wska-
żę te, które mają istotne zna-
czenie komunikacyjne dla re-
gionu. Są to między innymi: do-
kończenie budowy drogi eks-
presowej S5, prace studialne
dla budowy S11 na odcinku
Kórnik – Ostrów. W dokumen-
cie wpisane są również przed-
sięwzięcia na wielkopolskich
odcinkach linii kolejowych czy
utworzenie kolei aglomeracyj-
nej obsługującej obszar aglo-
meracji poznańskiej. 
– Wielkopolska czeka na
unijne pieniądze z niecier-
pliwością. Co wstrzymuje
rozpisanie pierwszych na-
borów?
– Do uruchomienia programu
potrzebne jest spełnienie trzech
warunków: poddanie się pro-
cesowi desygnacji, zawarcie
aneksu do kontraktu teryto-
rialnego oraz zatwierdzenie kry-
teriów wyboru projektów. Pro-
ces związany ze spełnieniem
pierwszego z nich rozpoczęliśmy
w pierwszych dniach kwietnia.
Czekamy na zatwierdzenie przy-
gotowanych przez nas: opisu
funkcji i procedur, struktury
organizacyjnej oraz zasad za-
rządzania programem. 

Aneks do kontraktu określi
natomiast wysokość, sposób 
i warunki finansowania WRPO
2014+. Nie zostało to ujęte 
w podpisanej wcześniej umo-
wie, ponieważ nie były wówczas
zakończone negocjacje z KE do-
tyczące kształtu programów
operacyjnych. Aneks właści-
wie warunkuje rozpoczęcie fi-
nansowania realizacji przed-
sięwzięć w ramach WRPO
2014+. Dlatego istotne jest,
aby jego podpisanie nastąpiło
jak najszybciej. 20 kwietnia
natomiast Komitet Monitoru-
jący WRPO 2014+ zatwierdził
kryteria wyboru projektów do
wybranych konkursów. Sądzę,
że pierwsze nabory uda nam się
ogłosić jeszcze w tym półroczu.

Wielkopolski skok w przyszłość
Z marszałkiem Markiem Woźniakiem rozmawia Małgorzata Linettej
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Pieniądze mają trafiać do bizne-
su, ale nie na zasadzie każdemu
po trochę, tylko zgodnie z regio-

nalnymi strategiami inteligentnych spe-
cjalizacji. Co to jest? To zdiagnozowane
branże gospodarki, w których Wielkopol-
ska jest mocna. Ostatecznie w naszym
regionie wyłoniono sześć obszarów, 
w których będziemy się specjalizować.
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SAMORZĄD
WOJEWÓDZTWA
WIELKOPOLSKIEGO

Turystyczne uroki i dorobek wielkopolskich wsi 
KKoolleejjnnyy  rraazz  wwoojjeewwóóddzzttwwoo  wwiieell--
kkooppoollsskkiiee  ooddnniioossłłoo  ssuukkcceess  nnaa
mmiięęddzzyynnaarrooddoowwyycchh  ttaarrggaacchh
AAGGRROOTTRRAAVVEELL  ww  KKiieellccaacchh..  

Samorząd województwa wiel-
kopolskiego, który reprezento-
wał wicemarszałek Krzysztof
Grabowski, przygotował swoje
stoisko podczas VII edycji Mię-
dzynarodowych Targów Tury-
styki Wiejskiej i Agroturystyki
AGROTRAVEL, odbywających
się w Kielcach od 10 do 12
kwietnia.

Najciekawsza aranżacja 

Stoisko promocyjne wojewódz-
twa o powierzchni 120 m2 wy-
konano z wykorzystaniem ele-
mentów z drewna i wikliny.
Aranżacja ekspozycji i interak-
tywne działania w postaci warsz-
tatów i pokazów oferowanych
przez wystawców reprezentują-
cych nasz region zostały doce-
nione nie tylko przez odwie-
dzających targi, ale również
przez komisję konkursową. Wo-

jewództwo wielkopolskie zajęło
pierwsze miejsce w konkursie
na najciekawsze stoisko w ka-
tegorii stoisk wielkopowierzch-
niowych. 

Tradycja i dziedzictwo 
kulinarne 

Podczas kieleckich targów pięć
lokalnych grup działania: LGD
Puszcza Notecka, LGD Dolina
Noteci, LGD Solidarni w Part-
nerstwie, LGD Kraina Trzech
Rzek oraz LGD 7 Kraina Nocy 
i Dni zaprezentowało ofertę wy-
poczynkową znajdujących się na
ich terenie gospodarstw agro-
turystycznych. Oprócz propozy-
cji spędzenia wolnego czasu na
wielkopolskiej wsi i atrakcji dla
turystów, przygotowano też dla
odwiedzających targi liczne po-
kazy i warsztaty. 

Przedstawiciele obiektu agro-
turystycznego „Olandia – Kraina
Wypoczynku i Konferencji” za-
chęcali odwiedzających stoisko
do wspólnego wypiekania i de-

korowania ciasteczek i babe-
czek. Natomiast gospodarstwo
„Polna 6” zaprezentowało pro-
fesjonalne filetowanie wędzo-
nego pstrąga, a miłośników
kultywowania tradycji wielka-
nocnych zaproszono na warsz-
taty wyrabiania baranków z ma-
sła oraz ozdabiania jajek gorą-
cym woskiem. 

Właściciele gospodarstwa
„Sycyn pod Lipą” raczyli gości

targowych słynnym sycyńskim
chlebem, a wraz z najmłodszy-
mi wypiekali bułeczki i figurki
chlebowe. Odwiedzający wiel-
kopolskie stoisko mieli rów-
nież wyjątkową okazję do wzię-
cia udziału w warsztatach wy-
platania koszyków z wikliny 
w towarzystwie Macieja Pawla-
ka, mistrza plecionkarstwa z No-
wego Tomyśla, oraz wykonania
własnych glinianych dzbanecz-

ków wraz z garncarzem z pra-
cowni garncarskiej rodziny Dzie-
ciątkowskich. 

Wśród targowych propozycji
znalazły się też pokazy druków
ludowych prowadzone przez Izbę
Historyczno-Regionalną i war-
sztaty wykonania breloczków
gipsowych z odciskiem palca,
malowania toreb ekologicznych
czy robienia zakładek do książek
według własnych pomysłów 
z udziałem pań z gospodarstwa
„Luliraj”. „Karczma Kaliska” pre-
zentowała ofertę gospodarstwa
łączącą dziedzictwo kulinarne 
i promocję zdrowia z różnorod-
nymi formami rekreacji.

Ponadto, na scenie zapre-
zentowały swój repertuar wiel-
kopolskie zespoły: Zespół z Ko-
ciny, Zespół Folklorystyczny „Li-
skowianie” i Kapela Ludowa
„Liskowianie” oraz Zespół Pie-
śni i Tańca „Gorzyczanie” wraz
z Kapelą Furmany z Gorzyc
Wielkich. 

Atrakcją, która wzbudzała
bardzo duże zainteresowanie

wśród gości targowych, był po-
kaz tworzenia rzeźby orła w wy-
konaniu Eugeniusza Tacika 
– rzeźbiarza z Binina. Rzeźba zo-
stała przekazana przez Krzysz-
tofa Grabowskiego w prezencie
marszałkowi województwa świę-
tokrzyskiego. 

– Z przyjemnością uczest-
niczyłem w tegorocznych tar-
gach AGROTRAVEL i z wielkim
zaszczytem odebrałem na-
grodę. Zwycięstwo w konkur-
sie na najciekawsze stoisko
jest wyrazem uznania dla co-
dziennej pracy i społecznych
inicjatyw podejmowanych
przez lokalne grupy działania
oraz gospodarstwa agrotury-
styczne. Bez ich udziału i za-
angażowania nie moglibyśmy
zaprezentować turystycznego
potencjału tkwiącego w wiel-
kopolskiej wsi i jej mieszkań-
cach – tak swoje słowa po-
dziękowania wyraził uczestni-
kom targów Krzysztof Gra-
bowski.

DDoommiinniikkaa  MMiillcczzaarreekk--BBoorrttnnoowwsskkaa

Wielkopolska reprezentacja podczas Międzynarodowych Tar-
gów Turystyki Wiejskiej i Agroturystyki AGROTRAVEL 2015.
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Szansa dla rolnictwa i obszarów wiejskich

15kwietnia na terenie
Międzynarodowych
Targów Poznańskich

odbyła się konferencja pn.
„PROW 2014-2020. Nowe szan-
se rozwoju wielkopolskiej wsi”.
Jej uczestnikom zaprezentowa-
no m.in. możliwości wsparcia roz-
woju obszarów wiejskich w ra-
mach nowej unijnej perspektywy
finansowej i realizacji Programu
Rozwoju Obszarów Wiejskich na
lata 2014-2020. 

Na spotkanie przybyło ponad
400 osób: starostów, burmi-
strzów, wójtów, przedstawicieli
lokalnych grup działania, lokal-
nych grup rybackich oraz insty-
tucji zajmujących się realizacją
działań wpływających na rozwój
obszarów wiejskich, z wykorzy-
staniem pieniędzy unijnych.

– Wielkopolska osiągnęła 
w Polsce pozycję lidera we
wdrażaniu PROW. Nie byłoby to
możliwe bez dobrej współpracy
i zaangażowania z państwa
strony. Serdecznie za to dzię-
kuję! – podkreślił, otwierając
konferencję, gospodarz spo-
tkania wicemarszałek Krzysztof
Grabowski.

Na co będą pieniądze? 

Prelegentami podczas konfe-
rencji zorganizowanej przez sa-
morząd województwa wielko-
polskiego, w ramach realizacji
zadań Krajowej Sieci Obszarów
Wiejskich, byli przedstawiciele
Ministerstwa Rolnictwa i Roz-
woju Wsi, Agencji Restruktury-

zacji i Modernizacji Rolnictwa
oraz Urzędu Marszałkowskiego
w Poznaniu. 

Zastępca dyrektora Depar-
tamentu Rozwoju Obszarów
Wiejskich w Ministerstwie Rol-
nictwa i Rozwoju Wsi Bartosz
Szymański przekazał w swoim
wystąpieniu informacje o pla-
nowanych naborach wniosków

na realizację inwestycji doty-
czących budowy mikroinstala-
cji prosumenckich, realizowa-
nych w ramach działania „Pod-
stawowe usługi dla gospodar-
ki i ludności wiejskiej” PROW
2007-2013. Zaprezentował
także zakres działań samorzą-
dowych w ramach PROW
2014-2020 oraz wskazał waż-

ne kwestie dotyczące możli-
wości pozyskania funduszy 
w nowej perspektywie finan-
sowej na przedsięwzięcia po-
dejmowane przez lokalne gru-
py działania w ramach progra-
mu LEADER. 

Harmonogram przygotowań
w zakresie obsługi działań ob-
jętych PROW na lata 2014-
-2020, skierowanych do be-
neficjentów indywidualnych,
zaprezentował Krzysztof Koło-
dziejak, zastępca dyrektora De-
partamentu Działań Delego-
wanych Agencji Restruktury-
zacji i Modernizacji Rolnictwa 
w Warszawie. 

Z kolei zastępca dyrektora
wielkopolskiego oddziału Agen-
cji Restrukturyzacji i Moderni-
zacji Rolnictwa Aneta Nene-
man przedstawiła najważniejsze
działania rolnicze w ramach
PROW 2014-2020.

Ponadto, podczas konfe-
rencji zwrócono uwagę na naj-
częściej pojawiające się błędy
w procesie zamówień publicz-
nych oraz najważniejsze za-
gadnienia dotyczące ich wery-
fikacji.

Partnerstwo w działaniu 

–  Stoją przed nami nowe szan-
se rozwoju wielkopolskiej wsi.
To, jak te szanse wykorzystamy,
w dużej mierze zależy od nas
wszystkich. Ze swojej strony za-
pewniam, że dołożymy wszel-
kich starań, aby każdego dnia
dbać o dynamiczny rozwój Wiel-
kopolski – zadeklarował Krzysz-
tof Grabowski, zachęcając jed-
nocześnie do dalszej współ-
pracy z samorządem woje-
wództwa wielkopolskiego.

Poruszone podczas konfe-
rencji zagadnienia wzbudziły
duże zainteresowanie wśród
zaproszonych gości. Wydarze-
nie było okazją do dyskusji 
i wymiany cennych informacji
oraz doświadczeń dotyczących
kończącego się programu
PROW 2007-2013 oraz przy-
szłych działań w ramach nowej
perspektywy PROW 2014-
-2020.  

Na stronie www.prow.umww.pl
oraz www.wielkopolskie.ksow.pl
zamieszczono prezentacje z po-
znańskiej konferencji. 

DDoommiinniikkaa  MMiillcczzaarreekk--BBoorrttnnoowwsskkaa

Wicemarszałek województwa Krzysztof Grabowski z przedstawicielami wielkopolskich 
samorządów.
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Polska ma do dyspozycji 13,5 mld euro w ramach nowego unijnego budżetu PROW 2014-2020. 
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Debata o finansach na ekologię
IInnssttyyttuutt  BBaaddaańń  nnaadd  GGoossppooddaarr--
kkąą  RRyynnkkoowwąą  oorraazz  WWoojjeewwóóddzzkkii
FFuunndduusszz  OOcchhrroonnyy  ŚŚrrooddoowwiisskkaa  
ii  GGoossppooddaarrkkii  WWooddnneejj  ww  GGddaańń--
sskkuu  ssąą  oorrggaanniizzaattoorraammii  ooggóóllnnoo--
ppoollsskkiieeggoo  pprroojjeekkttuu  bbaaddaawwcczzee--
ggoo  ppnn..  „„IInnssttrruummeennttyy  zzwwrroottnnee
jjaakkoo  ppooddssttaawwaa  ffiinnaannssoowwaanniiaa  iinn--
wweessttyyccjjii  śśrrooddoowwiisskkoowwyycchh””..

Realizowany w ramach se-
minariów projekt odbywał się 
w Warszawie, Gdańsku i Kra-
kowie, a zakończył się spotka-
niem organizowanym pod taką
samą nazwą w Poznaniu, 16
kwietnia.

Celem przedsięwzięcia jest
rozpoczęcie krajowej debaty
na temat perspektywicznych
wariantów finansowania ochro-
ny środowiska w Polsce. Dys-
kusja odbywa się na początku
nowej perspektywy unijnej
2014-2020, która może być
ostatnim tak dużym źródłem fi-
nansowym dla polskiej ochro-
ny przyrody. Przypomnijmy, że
w Polsce są również dostępne
fundusze europejskie poza-
unijne, które też są atrakcyjne
dla realizatorów przedsięwzięć
proekologicznych.

Potężnym instrumentem
wsparcia dla polskiej ekologii
jest system funduszy ochrony
środowiska, złożony z Narodo-
wego Funduszu Ochrony Śro-
dowiska i Gospodarki Wodnej
oraz wojewódzkich funduszy
ochrony środowiska i gospo-

darki wodnej, który też podle-
ga zmianom.

W poznańskim seminarium
uczestniczyli goście z całego
kraju, reprezentanci instytucji
finansowych, urzędów central-
nych i regionalnych, odpowie-
dzialnych za ochronę środowi-
ska. Aktywnymi uczestnikami
seminarium, jako dyskutanci 
i uczestnicy paneli dyskusyj-
nych, byli również przedstawi-
ciele samorządów terytorial-
nych: gmin, powiatów i związ-
ków międzygminnych.

Dyskusje odbywały się w pa-
nelach poświęconych specyfi-
ce finansowania inwestycji śro-
dowiskowych w obszarze go-

spodarki wodno-ściekowej, go-
spodarki odpadami, ochrony
powietrza oraz sektora OZE.

Uczestnicy seminarium pró-
bowali odpowiedzieć na pyta-
nia, jak zapewnić realizację
najważniejszych celów wspar-
cia ekologicznego, a także,
jak utrzymując spójność całe-
go (krajowego) systemu wspar-
cia działań środowiskowych,
zachować jednocześnie dużą
jego elastyczność.

Wnioski i proponowane kie-
runki zmian w tym obszarze zo-
staną przedstawione przez In-
stytut Badań nad Gospodarką
Rynkową w specjalnym rapor-
cie.                                KKMM

Współorganizatorem poznańskiej edycji projektu był Wo-
jewódzki Fundusz Ochrony Środowiska i Gospodarki Wod-
nej w Poznaniu.
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Solidna edukacja to podstawa
WWoojjeewwóóddzzkkii  FFuunndduusszz  OOcchhrroonnyy
ŚŚrrooddoowwiisskkaa  ii  GGoossppooddaarrkkii  WWoodd--
nneejj  ww  PPoozznnaanniiuu  pprrzzyyssttęęppuujjee
ddoo  rreeaalliizzaaccjjii  pprrzzeeddssiięęwwzziięęcciiaa
ppnn..  WWiieellkkooppoollsskkaa  SSiieećć  EEdduukkaa--
ccjjii  EEkkoollooggiicczznneejj..

Projekt pozwoli zebrać in-
formacje o wszelkich formach
edukacji ekologicznej i sta-
łych programach realizowa-
nych przez różne podmioty na
terenie naszego województwa,
a następnie umożliwi wymianę
pomiędzy nimi doświadczeń,
pomysłów i zapoczątkuje re-
alizację wspólnych projektów.

Specjalne ankiety zostały
wysłane do samorządów, pla-
cówek edukacyjnych prowa-
dzonych przez Lasy Państwowe,
Zespół Parków Krajobrazowych
Województwa Wielkopolskie-
go, organizacji pozarządowych,
ośrodków doskonalenia i kształ-
cenia nauczycieli, a także do
podmiotów prowadzących edu-
kację ekologiczną.

Wojewódzki Fundusz Ochro-
ny Środowiska i Gospodarki
Wodnej w Poznaniu zamierza
zebrać przede wszystkim infor-
macje o programach edukacji
ekologicznej, o autorskich pro-
jektach kształcenia o środowi-
sku, o ścieżkach edukacyj-
nych, ofercie kształcenia eko-
logicznego wszelkich ośrod-
ków, organizacji oraz podmio-
tów realizujących tego rodzaju
zadania. Intencją WFOŚiGW

jest stworzenie jak najwięk-
szego katalogu danych, który 
w przyszłości udostępniony zo-
stanie na stronie internetowej
www.wfosigw.poznan.pl.

Program Wielkopolska Sieć
Edukacji Ekologicznej jest ele-
mentem strategii działania
Wojewódzkiego Funduszu
Ochrony Środowiska i Gospo-
darki Wodnej w Poznaniu na
lata 2013-2016, z perspekty-
wą do roku 2020. Propozycja-
mi poznańskiego WFOŚiGW

zainteresowało się Minister-
stwo Środowiska, zachęcając
inne fundusze do stworzenia
podobnej bazy w pozostałych
województwach.

Osobą koordynującą pro-
gram WSEE w WFOŚiGW w Po-
znaniu jest Krzysztof Mącz-
kowski, tel. 61 845 62 50, 
e-mail: krzysztof.maczkow-
ski@wfosgw.poznan.pl. 

Informacje o edukacji eko-
logicznej będą zbierane do 31
maja.                             KKMM

Instalacja „Rzeka", dofinansowana z WRPO, to jedna z atrak-
cji ośrodka edukacyjnego Centrum Zarządzania Łęgami 
w Czeszewie.
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WWFFOOŚŚiiGGWW  ww  PPoozznnaanniiuu  rroozzppaattrrzzyyłł
lliissttyy  wwnniioosskkóóww  oo  ddooffiinnaannssoowwaanniiee
pprrzzeeddssiięęwwzziięęćć  zz  zzaakkrreessuu  eedduukkaa--
ccjjii  eekkoollooggiicczznneejj  nnaa  22001155  rrookk..  

Do dofinansowania w formie
dotacji wybrano 112 wniosków
na kwotę blisko 4,5 mln zł.

Pieniądze wesprą działania
związane m.in. z publikacjami,
audycjami radiowymi i telewi-
zyjnymi oraz filmami; tworze-
niem i doposażeniem ścieżek
dydaktyczno-przyrodniczych,
rozwojem ośrodków regional-
nych – tworzonych i prowadzo-
nych przez nadleśnictwa oraz
Zespół Parków Krajobrazowych
Województwa Wielkopolskiego.

Wsparcie otrzymają ponadto
przedsięwzięcia dotyczące edu-
kacji dzieci i młodzieży poprzez
konkursy i olimpiady wiedzy
ekologicznej, a także szkolenia,
warsztaty i konferencje. Wszyst-
kie zakwalifikowane projekty
(lista na stronie WFOŚiGW 
w Poznaniu) mają za zadanie
propagować działania proeko-
logiczne, promować nowocze-
sne rozwiązania i technologie
OZE oraz podnosić świadomość
ekologiczną społeczeństwa. MMJJ

112 dotacji

Wojewódzki Fundusz
Ochrony Środowiska 
i Gospodarki Wodnej 

w Poznaniu reprezentowali pre-
zes zarządu Hanna Grunt i za-
stępca prezesa zarządu Marek
Zieliński. Umowy na realizację
przedsięwzięć w ramach pro-
gramu KAWKA podpisano z pre-
zydentami: Poznania – Jackiem
Jaśkowiakiem, Leszna – Łuka-
szem Borowiakiem, Gniezna 
– Tomaszem Budaszem oraz
Piły – Piotrem Głowskim.

Druga edycja przedsięwzięcia
realizowana jest w ramach pro-
gramu priorytetowego NFO-
ŚiGW pt. „Poprawa jakości po-
wietrza. KAWKA – Likwidacja ni-
skiej emisji wspierająca wzrost
efektywności energetycznej 
i rozwój rozproszonych odna-
wialnych źródeł energii”. Projekt
jest skierowany do samorządów
mających siedzibę w miastach

o liczbie mieszkańców przekra-
czającej 10.000, wskazanych 
w programach ochrony powie-

trza, planujących przedsięwzię-
cia mające na celu ograniczenie
niskiej emisji. 

Pomoc finansowa realizowa-
na jest w formie dotacji do 50
proc. kosztów kwalifikowanych

projektu, w tym do 45 proc.
pieniędzy pochodzi z NFOŚiGW. 

W ramach programu KAWKA
zlikwidowanych zostanie około
1785 pieców opalanych pali-
wem stałym, a zastąpią je źró-
dła ekologiczne (551 sztuk).
Planowana jest wymiana kotłów
węglowych na gazowe, podłą-
czenie obiektów dotychczas
opalanych węglem do miej-
skich sieci ciepłowniczych, ter-
momodernizacja budynków
wielorodzinnych oraz montaż in-
stalacji solarnych. 

Realizacja takich przedsię-
wzięć spowoduje zmniejszenie
emisji, w szczególności dwu-
tlenku węgla o 3110 Mg/rok,
pyłów: PM10 o 28,48 i PM2,5
o 26,93 Mg/rok. 

Pieniądze z dotacji wynoszą
łącznie 7,3 mln zł, a pozosta-
łą część miasta zabezpieczają
we własnym zakresie.       MMJJ

KAWKA przewietrzy nasze miasta
27 kwietnia w siedzibie Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki
Wodnej w Poznaniu podpisano umowy w ramach drugiej edycji programu KAWKA.

Do II edycji programu KAWKA w Wielkopolsce przystąpiły miasta: Poznań, Gniezno, Piła 
i Leszno. Na zdjęciu uroczystość podpisania umowy w siedzibie WFOŚiGW.

FO
T.

 M
. J

AN
KO

W
S

KA



Monitor Wielkopolski | maj 2015
www.monitorwielkopolski.pl

inna strona samorz¹du
16

WWyyddaawwccaa:: Urząd Marszałkowski Województwa Wielkopolskiego – Kancelaria Sejmiku
al. Niepodległości 18, 61-713 Poznań, tel. 61 62-67-030, fax 61 62-67-031
RRaaddaa  PPrrooggrraammoowwaa:: Krzysztof Grabowski, Zbigniew Hoffmann, Krzysztof Paszyk (przewodniczący),
Tatiana Sokołowska (zastępca przewodniczącego), Waldemar Witkowski, Maciej Wituski (sekretarz)
RReeddaakkccjjaa:: Artur Boiński (redaktor naczelny), Piotr Ratajczak (sekretarz redakcji)
AAddrreess  rreeddaakkccjjii:: al. Niepodległości 18, 61-713 Poznań, budynek B, pokój 223, tel. 61 62-67-036, 
fax 61 62-67-048, e-mail: monitor@umww.pl, www.monitorwielkopolski.pl
Materiałów nie zamówionych nie odsyłamy. Zastrzegamy sobie prawo do redakcji tekstów. 
Redakcja nie ponosi odpowiedzialności za treść zamieszczonych reklam i ogłoszeń. 
Publikacje promocyjne w Monitorze Wielkopolskim można zamawiać pod numerem telefonu 61 62-67-036.

Monitor Wielkopolski – magazyn samorz¹dowy

Następny numer „Monitora Wielkopolskiego” ukaże się 12 czerwca.

www

poznaj radnego…

Najwierniejsi i najstarsi (sta-
żem) nasi czytelnicy pamię-
tają pewnie tę rubrykę. Po-
stanowiliśmy ją odkurzyć.
Proponujemy rozpoznanie kil-
ku radnych (plus pani skarb-
nik województwa) po tym, co
mają wpięte w klapy.

Dla ułatwienia podajemy
(w kolejności alfabetycznej),
że na zdjęciach umieściliśmy
– że się tak wyrazimy – frag-
menty następujących osób:
Krzysztofa Grabowskiego, Ry-
szarda Grobelnego, Elżbiety
Kuzdro-Lubińskiej, Zofii Szal-
czyk, Waldemara Witkow-
skiego, Leszka Wojtasiaka,
Marka Woźniaka. Dla utrud-
nienia natomiast nadmieni-
my, że fotki pochodzą nie tyl-
ko z ostatnich tygodni, a jed-
na z wymienionych postaci
pojawia się dwukrotnie…

…po klapie jego

Aneksja Krymu przez Rosję 
i działania militarne na Ukra-
inie zmieniają też Polskę.
Nasza armia zbroi się na po-
tęgę, zapowiadając zakupy
m.in. czołgów, helikopterów,
łodzi podwodnych i systemów
obrony przeciwlotniczej. Co-
raz więcej młodych garnie
się do wojska, w szkołach po-
wstają klasy mundurowe, to
i samorządowcy nie chcą po-
zostać w tyle, wprowadzając
militarne słownictwo w ad-
ministracji. 

W Poznaniu (choć uczci-
wie przyznajmy, że w innych
miejscowościach także) urzęd-
nika odpowiedzialnego za
kształtowanie w mieście wa-
runków przyjaznych cykli-
stom nazwano… oficerem ro-
werowym (który, na margi-
nesie, z miasta Łodzi pocho-

dzi). Później w mediach poja-
wił się pomysł powołania ofi-
cera (urzędnika) do spraw
zieleni miejskiej, a dzienni-
karze pytali też samorzą-
dowców o oficera do spraw
pieszych i niepełnosprawnych. 

Nieśmiało sygnalizujemy,
żeby w tych militarnych za-
pędach nie pominąć też na-
szej skromnej, dwuosobowej
redakcji, która co prawda
przed kilkunastu laty soli-
darnie uniknęła służby woj-
skowej (ze względu na studia
i stan zdrowia), ale chciałaby
się teraz choć częściowo zre-
habilitować odpowiednią na-
zwą. Dowódca redakcji i ge-
nerał naczelny – to tytuły
zarezerwowane dla szefa „Mo-
nitora”, a jego sekretarzowi
proponujemy stopień redak-
cyjnego kaprala.

zmilitaryzowane
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Konsternację radnych z sej-
mikowej Komisji Rewizyj-
nej, rozpatrujących wyko-
nanie wielkopolskiego bu-
dżetu w 2014 roku, wywoła-
ło pismo Regionalnej Izby
Obrachunkowej. Wyczytano
w nim, że izba wyraża po-
zytywną opinię na temat

wykonania dochodów i wy-
datków województwa za
rok… 2015. Błąd został oczy-
wiście naprawiony. Pozosta-
je jednak pytanie, czy to
tylko – jak to się ładnie na-
zywa – omyłka pisarska, czy
może w RIO mają jasnowi-
dzów?

przeczytane

Podczas kwietniowego posie-
dzenia Komisji Planowania
Przestrzennego i Infrastruk-
tury Technicznej, przewod-
niczący Komisji Rewizyjnej
Wiesław Szczepański (SLD)
przypomniał kolegom rad-
nym, że mogą zgłaszać mu in-
teresujące ich zagadnienia
dotyczące wykonania ubie-
głorocznego budżetu woje-
wództwa.

– Oczywiście, pytania po-
winny dotyczyć tego, czy zga-
dzają się cyfry w budżecie, 
a nie tego, czy się komuś
marszałek podoba, czy nie 
– wyjaśnił Szczepański.

– A jak i cyfry się zgadzają,
i marszałek nam się podoba,
to już w ogóle jest cudnie! 
– zauważył szef koalicyjnego
klubu PO Rafał Żelanowski.
A po serii docinków ze strony
innych radnych, uznał za sto-
sowne sprecyzować: – To zna-
czy, marszałek podoba się
nam pod względem mental-
nym oczywiście.

podsłuchane

„Tę pszczółkę, którą tu wi-
dzicie, zowią Mają, wszyscy
Maję znają i kochają” – śpie-
wał przed laty Zbigniew Wo-
decki w popularnej piosence,
lubianej zarówno przez dzie-
ci, jak i dorosłych. Ta melodia
spodobała się jednemu z wiel-
kopolskich producentów mio-
du z opisywanej przez nas sie-
ci dziedzictwa kulinarnego
do tego stopnia, że ustawił ją
w telefonie komórkowym, by
każdy oczekujący na połą-
czenie skojarzył sympatyczną
Maję z pszczelimi produkta-
mi, oferowanymi w jego fir-
mie. Nie wiemy tylko, czy
impulsem dla właściciela pa-
sieki był występ Zbigniewa
Wodeckiego podczas tego-
rocznej gali podsumowującej
konkurs Wielkopolski Rolnik
Roku, czy po prostu zamiło-
wanie do bajkowej postaci.

wysłuchane

Bywa, że poszczególne sejmi-
kowe komisje podczas swoich
posiedzeń mają problemy z ze-
braniem kworum, czyli mini-
malnej liczby obecnych człon-
ków potrzebnej do ważności
podejmowanych głosowań. Nie
inaczej było 13 kwietnia, gdy
zebrała się Komisja Kultury
Fizycznej i Turystyki. Na jej
posiedzenie kolejni radni do-
cierali z opóźnieniem; osta-
tecznie, pod koniec w sali ob-
rad było już 7 z 8 jej członków.

Gdy obrady dobiegały koń-
ca, jeden z najbardziej spóź-
nionych, dojeżdżający z Jaro-
cina Jan Grzesiek postanowił
się wytłumaczyć: – Bo na dro-
gach od strony Kalisza mamy
remonty…

– A ja myślałem, że prezy-
dent Jaśkowiak już wprowa-
dził zapowiadane ograniczenia
na wjazdach do Poznania! 
– skomentował były włodarz
stolicy regionu, a obecnie sej-
mikowy radny Ryszard Gro-
belny.

Dyskusja na ten temat jed-
nak się nie rozwinęła, bo spu-
entować postanowił przewod-
niczący komisji Maciej Witu-
ski: – Trawestując klasyka, po-
wiem, że nieważne, w jakim
składzie zaczynaliśmy obrady,
ważne, że kończymy w niemal
pełnym.

usłyszane

Polityczna kariera Marzeny Wodzińskiej z zarządu województwa… nabiera rozpędu. Taki
wniosek można wysnuć z przymiarek do szybkiego jednośladu, które podpatrzyliśmy pod-
czas tegorocznej edycji targów edukacyjnych.
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podpatrzone

Artyści potrzebują często
weny, nagłego impulsu, który
pozwala im z oddaniem przy-
stąpić do pracy twórczej. Dla
niektórych taką inspirację
stanowią dyskusje, debaty 
i spory toczone podczas po-
siedzeń sejmikowych komisji. 

W kwietniu, podczas ostat-
niej tury takich obrad, na-
szemu fotoreporterowi udało
się utrwalić zaskakujący ob-
razek. Biała, zwyczajna kart-
ka zaproszenia na Komisję

Rolnictwa i Rozwoju Wsi ozdo-
biona została niezwykłej uro-
dy elementami graficznymi:
kwiatkami, listkami, ser-
duszkami i gwiazdkami, na-
rysowanymi przez dyrektora
jednego z marszałkowskich
departamentów. 

Ta grafika to świetny przy-
kład, że jednych gości długie
debaty radnych zwyczajnie
nudzą, a wśród innych – wy-
zwalają dodatkową, pozy-
tywną energię i  moc twórczą.

wyśledzone
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